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PREFACE

Anne Liddy was born in 1901 in  Dawson into an Irish Cathol ic fami ly 'with a
genius f o r  going t o  d ry  places where they  don't  make any money' (prel iminary
interview). I n  1904 th ree  generations o f  t he  fami l y  joined the exodus f rom the
Upper North and became part of  the 'second settlement' of Eyre Peninsula, taking
up virgin scrub at Yallunda Flat near Tumby Bay.

Anne Liddy l e f t  the Yallunda Flat  school in  1914, the year tha t  the fami ly
farm went bankrupt and her father became a rai lway ganger. Her f i rs t  job, for  six
years, was as domestic and mother's helper in the fami ly  o f  the Tumby Bay Bank
of Adelaide manager. A f t e r  returning t o  help on her  fami ly 's  new share fa rm
venture, she began nursing training a t  the  Tumby Bay Dis t r ic t  Hospital in  1923,
recognising this as one of the very l imited employment alternatives for local girls.
Miss L iddy finished her  t raining a t  the  Adelaide Hospital and began her nursing
career as a private nurse with the Royal British Nurses' Association in 1927.

Miss Liddy was 84 years of age at the t ime of the interviews.

The interview was recorded in two sessions in Miss Liddy's sitt ing room. Miss
Liddy is a relaxed and thoughtful speaker but quietly spoken and record levels for
the tape recordings were a l i t t le  low.

Both interviews are two hours in length.

'S.A. Speaks: A n  Oral  History o f  L i f e  in  South Austral ia before 1930' was a
Jubilee 150 project  conducted under the auspices o f  the  History Trust  o f  South
Australia fo r  two  years and two months ending December 1986. The Interviewees
are broadly representative o f  the  population o f  South Austra l ia as i t  was in the
f i rst  three decades of  the twentieth century. Selection of Interviewees was guided
by a  Sex and Occupation Sample calculated f r o m  t h e  1921 Census and In ter -
viewees were suggested, i n  the  main, by  people who responded t o  'S.A. Speaks'
publicity. Each in terv iew was preceded b y  an unrecorded prel iminary interview
during which detai ls about t he  Interviewee's fami l y  h istory and l i f e  story were
sought to help develop a framework for  the interview.

As stated i n  t h e  Condit ions o f  Use f o r  Tape Recordings and Transcripts
adopted fo r  the 'S.A. Speaks' project: 'The copyright in the item(s) [viz, the tapes
and transcripts o f  Interview 8504] and a l l  the r ights which normal ly accompany
copyright including the r ight  to  grant or withhold access to them, conditionally or
unconditionally, t o  publish, reproduce o r  broadcast them,  belongs i n  t h e  f i r s t
instance t o  t h e  His tory  Trus t  o f  South Aust ra l ia  f o r  t he  purposes o f  t he  'S.A.
Speaks' project  and a f te r  the cessation o f  tha t  project  t o  the Libraries Board o f
South Austral ia for  the purposes of the Mortlock Library of South Australiana.'
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NOTES T O  T H E  TRANSCRIPT

Readers of  this oral history transcript should bear in mind that i t  is a record
of the spoken word. I t  was the pol icy o f  the Transcriptionist, Chris Gradolf, and
the Interviewer,  as edi tor,  t o  produce a  t ranscr ipt  tha t  is, so f a r  as possible, a
verbatim t ranscr ip t  tha t  preserves the Interviewee's manner o f  speaking and the
informal, conversational s ty le  o f  t h e  in terv iew.  Cer ta in  conventions o f  t rans-
cription have been applied (i.e. the omission of meaningless noises, redundant false
starts and a percentage of  the Interviewee's crutch words). Also, each Interviewee
was given the  opportunity t o  read the transcr ipt  o f  the i r  interv iew a f te r  i t  had
been proofread by  the  Interviewer. The Interviewee's suggested alterations have
been incorporated in  the tex t  (see below). On the whole, however, the document
can be regarded as a raw transcript.

Researchers using the original tape recording of this interview are cautioned
to check th is  t ranscr ipt  f o r  corrections, additions or  deletions which have been
made by the Interviewer or the Interviewee but which wi l l  not occur on the tapes.
Minor discrepancies o f  gram mar and sentence structure made in  the interest o f
readability can be ignored but significant changes such as deletions of information
or correction of fact  should be, respectively, duplicated or acknowledged when the
tape recorded version o f  th is  in terv iew i s  used f o r  broadcast o r  publication on
cassettes.

Abbreviations

The Interviewee, Anne Liddy, is referred to by the init ials AL in all  editorial
insertions in the transcript.

Punctuation

Square brackets [  ]  indicate material  in the transcript that does not occur on
the original tape recording.

The Interviewee's i n i t i a l s  a f t e r  a  wo rd ,  phrase o r  sentence i n  square
brackets, i .e .  [word o r  phrase A L ]  indicates that  the Interviewee made this par-
t icular insert ion o r  correct ion.  A l l  unini t ia l led parentheses were  made b y  t h e
Interviewer.

An series of dots,  i n d i c a t e s  an untranscribable word or phrase.

Sentences tha t  were l e f t  unfinished i n  the  normal manner o f  conversation
are shown ending in three dashes, -  -

Spelling

Wherever possible the spelling o f  proper names and unusual terms has been
verified. Where uncertainty remains the word has been marked with a cross in the
right hand margin of  the Interview Log and Data Sheet which can be consulted in
the Interview File.

Typeface

The Interviewer's questions are shown in bold print.
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'S.A. Speaks: A n  Oral History of Life in South Australia Before 1930'

Beth Robertson interviewing Miss Anne Liddy111111111111111111111
on 19 August 1985

TAPE 1 SIDE A

I'll start by asking you, is Anne Liddy your full name?

No, I've got another one but I dropped i t  years ago, just to simplify matters.

Do you admit to it still?

Oh yes, it 's Angela.

Were you always known as Anne or did you have a nickname?

No, I was called Annie when I was l i t t le .  B u t  I altered that when I grew up.

Do you know who you were named for?

Oh dear.  I  th ink  there was a  Saint Angela -  I  was very badly misnamed o f
course -  and I  th ink one o f  my grandmothers was Anne or Annie, but I'm not
sure real ly,  at  all.

What was the date of your birth?

The f i f t h  o f  Apr i l  nineteen hundred and one.

And where were you born?

Dawson, i n  t h e  m id  north.  I t ' s  up somewhere near Peterborough o r  some
place. I t  was the Hundred o f  Dawson in  those days but  I  don't th ink there's
anything le f t  there now but a l i t t le  t in hut and something l ike that.

How long had your family been there?

Yes.

Well my  grandparents came out f rom Ireland in -  -  I  have the date there
somewhere. I  should have g o t  t hem f o r  you.  B r o t h e r s  -  th ree o r  f o u r
brothers, Liddys -  o f  whom D e r  mott-Darby was m y  grandfather. A n d  m y
grandmother's people were Kellys, sett led around there and they married and

had a fami ly.  Would you l ike to hear of my grandmother's wedding?

I loved my grandmother and I  used to v is i t  her quite a lot and she used to te l l
me stories about the l i t t l e  people and the fair ies and the 'pooka' the big bull.
Anyhow, one day I  said, 'How did you come to  marry Grandfather?', and we
called her 'Gommah' and 'Gumdad' was our grandfather. A n d  she said, 'Well,

Annie, th is  was the way o f  i t .  I  used to  go round from one brother's wi fe to
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another t o  help them w i th  thei r  work. '  A n d  she was with one brother's wi fe
doing washing one Monday when her brother and her uncle drove into the yard
in a  t i p  dray and they say, 'Come on Mary,  ge t  your things together, we're
taking you back'. A n d  she said, 'Oh, why?' and they said, 'We'll te l l  you when
we go along'. So  she got up into the t ip  dray and she said 'Now', and they said,
'Well you're going to  be married to  Darby Liddy on Saturday'. A n d  I said, 'Oh,
Grandmother, did you know him?', and she said, 'Oh, not  very wel l .  H e  was
just one o f  the young men who went to Mass and I saw him and I'd spoken to
him.' I  asked, 'Why didn't you run away?' A n d  she said, 'Oh, I  did. I  ran into
the church and said my prayers'. ( laughs) A n d  she said, 'They came and got
me'. S o  she married Darby Liddy on Saturday and ruled him very f i rmly  ever
after.  B u t  i t  was a  happy marriage -  quite a happy marriage. T h e y  had, I
think, six or eight children.

This was your father's mother?

My father's parents, yes.

And they had married before they came out?

Oh, no, they  marr ied a f te r.  T h e y  were a l l  young boys and gir ls  when they
came out  here and sett led in  the mid north. O h ,  no, they were married out
here.

I hadn't hear tell of arranged marriages.

Hadn't you? O h  they were a l l  arranged those days. I  said t o  her,  'Grand-
mother, why didn't you wai t  t i l l  somebody came along that  you really wanted
to marry?' ,  and she said, 'Oh, i f  you did tha t  they wouldn't take any more
interest in you. Yo u  could die an old maid'. A n d  that,  I  gather, was the fate
that is worse than death.

As we've talked before, you didn't grow up in Dawson, did you?

Oh, no. The re  was a drought, I think, and when I was about three years old -  -
-. B u t  they  had l ived there a l l  t ha t  t ime,  you know. M y  grandparents and
parents grew up there.

From about the 1840s?

Yes, I suppose. Should I get that -  -  -?

Yes. [Break in recording -  AL gets papers]

Well Gumdad, my grandfather, was born 1842. A n d  i t  doesn't say just when he
came out  here but  I  gather he was about twenty,  and my grandmother was a
year or two younger.
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What about that story you were saying she [grandmother] used to tell  you about
the big 'pooka'?

I can't remember about the 'pooka' -  that was the big bull. There were lots of
stories but I've forgotten them al l .  I t ' s  such a p i ty.  We  used to sit in this big
smoky kitchen and only l i t  by a kerosene lamp, and there were shadows in the
corners and I  used to  think, ' I  wonder i f  Grandmother real ly is a witch. She
might be a  witch' .  ( l augh te r )  T h e y  had Pat, who was my father and Mick,
Jerry, Tom,  Jack, Winnie, K i t ,  Bridgie and Mary were their  fami ly,  and they
were all born over -  around Dawson, around there.

When was your father born?

Oh dear, he died in 1934 and he was sixty eight then.

1866.

Yes, I think that would be i t .

As we were saying, you didn't grow up in Dawson.

Oh no. T h e r e  was a drought o f  course. There  were always droughts. So  they
decided t o  come over -  -  - .  E y r e  Peninsula was being opened up then fo r
farming and my parents had a block and so had my grandparents -  adjoining.
And they went over there. I t  was virgin land -  had to be cleared before they
could sow anything at  al l  in i t .  I  think they -  -  I  was three years old when I
went over.  I  to ld you, I  think, did I ,  that  my  father  and mother and one or
two aunts and uncles and my l i t t le  sister went around the Gulf in a buggy, and
there was a wagon and horses? I t  took them about three weeks. A n d  during
that t ime my father  kept a diary which I've given to Marie, my niece. She's
going to make copies of i t  for  the family and hand i t  over to the Archives.

So a good portion of the family moved to Eyre Peninsula?

Yes, they  a l l  did.  M y  grandparents, t he i r  sons -  those o f  them who were
living w i t h  them -  my  parents and m y  l i t t l e  sister,  and there were several
aunts too -  al l  the aunts -  four of them, yes.

So they went around the top?

Around t h e  top .  A n d  I  came across w i t h  m y  grandmother f rom,  I  th ink,
Wallaroo, because I  remember being handed across the gangway by a  sailor
and looking down a t  th is dark, dark water between the ship and the je t ty.  I
think I've told you all this, have I?

Well, we'll go through it again, shall we?
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Then I  remember during the night and being awfully sick and my grandmother
comfort ing me. T h e r e  was an aunt w i th  us too, Aun t  Mary Jane, who came
across w i t h  us.  A n d  I  don' t  remember anything more about t ha t  -  about
arriving a t  Koppio -  where some uncles had gone before and bui l t  a house. I
don't remember anything about t ha t .  I  do  remember one day when they
caught a  big emu -  there were emus and kangaroos -  i t  was a l l  scrub, you
know. A n d  I was eating an apple and he [the emu] grabbed i t  out of my hand -
big shock. B u t  they let him go, the emu - a beautiful bird.

They had him tethered in the yard.

Yes, they had to yes. There  was no future for him there, the poor darling.

Well, I'd like to speak more about the family and the move to Eyre Peninsula. But
we'll just speak a l i t t le bit more about your parents first of all. You've said that
your father's name was -  -  -?

Patrick -  Patr ick John.

And born, we worked i t  out, in 1866. D o  you know anything about the schooling
that your father and his brothers and sisters received?

No, no t  very  much, bu t  they did go to  schools up there. I  don't know what
kind o f  schools, whether there  were State schools then, whether education
was compulsory or not. B u t  they went to whatever l i t t le  school there was.

And he went on to the family farm, or was he involved in some other work?

No, he had a farm o f  his own when he married -  Tumby Bay, Yallunda Flat  -
he had his own farm. They  were separate farms, his and his father's.

Yes, but before the move to Eyre Peninsula?

Oh yes, he had his own place.

In the Far North?

When he married.

You said that he came from a very large family.

My father, oh yes. There  were about eight of them I  think.

And did they all remain on the land?

Yes they did. A l l  the daughters were unmarried when they went to  Koppio
but t h e y  marr ied.  O n e  o r  t w o  o f  them were  already engaged, and they
married and l e f t  home. T h e  two sons, Mick and Jack, remained on the farm
of my grandparents.
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You say that your aunts were already engaged. Had  their intendeds moved to Eyre
Peninsula as well?

Oh no, they were over here. S o  when they got married and came over here
we -  -  -.  A s  we grew up we didn't know them very much because i t  was a long
way off .  We  used to speak of over here as 'the other side'.

How old were you before you came over to 'the other side' again?

I think I was about thirteen.

What was that occasion?

Well, I  th ink I  to ld you that  I  used to  mind the Bank Manager's children and
the w i fe  o f  the  Bank Manager came over f o r  a  holiday and she brought me

with her to  mind the child -  there was only one then -  to mind the child while
she saw her friends and -  -  - .  A n d  I remember James Marshall's. T h a t  was a
wonderful shop and there was a  model in  a  beautiful pink evening dress. I ' d
never seen anything like i t .  A n d  there was, at  the gate of Government House,
a l i t t l e  buggy -  not a buggy, but a funny l i t t l e  carriage wi th one horse -  and I
think i t  was for hire. B u t  that  was an enchantment too.

So quite a different world.

Oh, a  d i f ferent  world altogether, yes. W e  came across in, I  think i t  was the
Rupara. I  knew a l l  those ships tha t  pl ied between Por t  Adelaide and Por t
Lincoln and went up to  Tumby Bay, Cowell,  Wallaroo and then down, around
again and back t o  Po r t  Adelaide. I  th ink  th is  one was cal led the  Rupara.
There was the Rupara and the Wandana and Morialta, part icularly later.

What about your mother? What was her name?

Her name was Kather ine Frances O'Loughlin and  she had been born and
brought up around Minora -  places l ike that  -  up in the Mid North st i l l .  B u t  I
didn't know them very  wel l ,  any o f  her people. H e r  parents had died long

before I  was born and she also had four  sisters who married and l ived over
there, but they didn't go to the [West] Coast at all.

They married and lived over on Eyre Peninsula?

No, they married and stayed where they were in the Mid North.

Do you know the date of her birth?

I t  was -  no. S h e  didn't te l l  us her birthday. I  think she was afraid we might
find out her age. A c t u a l l y  she was about f ive years younger than my father.

Were her people on the land?
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Yes they  were. H e r  people were John and Annie O'Loughlin. Tha t ' s  where
the Annie came from.

Do you know whether she ever did any paid work?

No, I  th ink she always stayed home. Yo u  see, her sisters were all older. They
married and went away so she stayed wi th  her father and housekept for  him.
I remember she had a l i t t l e  buggy with a red front  which her father had given

her when she was married. S h e  called i t  a  'spider buggy'. I t  was only a one
horse thing.

Do you know how your parents met?

No I  don't. I  th ink they -  -  -. They' re a pretty close-knit community up there
you know. A  great  many o f  the Ir ish immigrants had sett led up there and
their children were born there and they all grew up knowing each other. B u t  I
don't know how they met.

Do you know the date of their marriage?

No, I  don't  know tha t  e i ther.  I  don't know. I  know that  I  wasn't born unt i l
about -  -  O h ,  i t  was 1895 I  think, tha t  they were married. I  was born in
nineteen hundred and one and I  remember -  -  I  don't remember a t  al l  but
someone to ld  me tha t  when I  was a  t i ny  baby my  grandfather came in and
somebody was holding me and he said, 'Oh wisha be careful of that, they take
five years'. (laughs)

You were the first born?

I was the f i rst ,  yes.

What was the term he used?

'Wisha'. A n  Irish term.

What did that mean?

I t  meant -  -  I  think i t  meant, 'Oh, be careful', 'watch out', or something of
that sort.

How many brothers and sisters did you have?

Two o f  each. A n d  I  had a l i t t l e  sister. I  had three sisters -  one died at  six

months old.

Can you tell me their names and when they were born?

Yes. T h e r e  was Vera who was -  she was born in  July nineteen hundred and
two. A n d  there was Tom -  he was the f i r s t  o f  the West Coasters -  he was
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born two  years la ter.  A n d  Gerald, a  couple o f  years a f te r  that .  A n d  Nora.
Nora was born on my birthday when I  was seven years old and she was always
my special baby. A n d  then there  was the  l i t t l e  baby Monica who died so
early, but she was f ive years younger than Nora.

So you'd remember her birth?

Yes, I  remember.

We might talk about that a little later on. So  you were the oldest and I guess had
quite a bit of responsibility for your younger brothers and sisters.

Yes, I  had. T h e y  had a  very hard struggle you know -  f r ight fu l ly  hard and
very pr imi t ive  -  and always anxious, because you didn't know i f  i t  was going
to rain, i f  they were going to  get four bags to the acre or a couple of  grains.
And very early my parents' anxieties communicated themselves to me. I  was
influenced b y  th is  great ly,  whereas m y  brothers and sisters weren't.  T h e y

were younger and perhaps more occupied with being children.

Did you parents talk about their worries to you?

No, but  they'd ta lk  about them. I ' d  hear them talking about things. W e  had
only tanks and I  think there was a well  -  there were a couple o f  wells on the
farm -  but  we  had only tanks and we were ter r i f ied t h a t  they would empty
before the next rain came. A n d  there was the creek. I  remember my mother
taking her washing down to  the creek in the kerosene buckets and a brand to
put a f i re  under, and then the kerosene buckets were put on i t  and the things
were boiled.

Did the creek run all year?

Oh no. B u t  i n  the winter  i t  f roze over sometimes -  very th in  ice. A n d  we
tried to walk on i t  one day going to school with disastrous results.

Just briefly, what sort of work did your brothers and sisters go into?

Well, the farm -  -  I  think by the t ime they had grown up -  -  -. They  helped

on the farm whi le  they were going to  school. I  remember them standing on
boxes to  put  on the horses' collars to  take a team out .  B u t  by the t ime we

were starved out  o f  t ha t  fa rm they  had grown up and they worked fo r  the
farmers around. T h e n  more land was being opened up further inland -  Kimba,
Wudinna, Kyancutta, places l ike that.  T h e y  used to  go up there and work for
the farmers.  A n d  f o r  g i r ls  there was just  nothing but  t o  go in to  domestic
service or to  work in the shop in the township or to marry the boy next door,
and one o f  m y  sisters worked i n  t he  shop in  the  township. T h e  other one
stayed home unt i l  she was marr ied because m y  parents were get t ing on by
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then and needed a b i t  of  care -  my father did. I  presented myself in fear and
trembling to  the Matron of  the hospital one day and asked her i f  I  could be a
nurse, and she said, 'Oh yes, yes. C o m e  and see me on Saturday'. So  she told
me tha t  I  could start  on Monday. M y  mother had been making my out f i t  and
on the  due day I  presented myself ,  crackl ing w i th  starch and f u l l  o f  noble
ideals, and she looked a t  me and she said, 'Annie, would you mi lk  the cow?'.
(laughter) S o  o f f  came the cuffs and on went the working apron and I milked
the cow.

I want to talk to you a little later on about your time at Tumby Bay Hospital, but
I'll just continue now speaking a  l i t t le bit  more about your family. You 've  said
that you knew your father's family well. Could you just repeat for me your grand-
father's name?

Darby L iddy -  Darby Jeremiah. H i s  grave is a t  Koppio. J u s t  there, w i th  a
stone over i t  wi th Darby Liddy and a few dates and things.

And he was born, I think we worked out, in 1842 in the Far North.

No, not  my  grandfather. H e  was born in Ireland. T h a t  generation were born
in Ireland but migrated very young -  as very young men.

Where in Ireland did the family come from?

Clare -  Count ry  C lare .  T h e y  a l l  came f r o m  there ,  bo th  sets o f  grand-

parents. I  think their  town was Ennis.

Had your grandfather's people in Ireland been on the land?

I don' t  know. T h e y  were peasants and so I  expect they were on the land.

They had whatever land peasants had -  a plot or holding. B u t  that's what they
went for  when they came out -  for the land.

Could you describe what you know of the farming that they did in the Far North?

I t h ink  wheat  main ly.  I  th ink  i t  was i n  wheat country when they had the
rain. I  don't think they went in for sheep or cat t le very much. Ma in l y  wheat.

You told me the other day a description of your family's luck in choosing places to
go that I thought was very apt. How did you describe that?

Oh, wel l  they always seemed to  choose places where there was hardship and

no money, and they just didn't have the knack o f  making money a t  al l .  B u t
some of  the relatives they le f t  behind them in the North did very well. They
hung on and they did very well.

What do you know of your grandfather's brothers and sisters?
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He had brothers. T h e r e  were several o f  them and they a l l  sett led up there.
There's quite a  b i t  about them there [in AL's papers] and they married there.

But I  didn't  know them, excepting one uncle who came to the West Coast to
visit us. I  th ink he was my grandmother's brother, Tom Kel ly.  H e  was a dear
old man and he gave us each a sovereign which was lovely.

He was one of the relatives who had hung on and done a bit better! Could you tell
me your grandmother's full name?

Mary Kel ly.  T h a t  was all as far  as I  know.

And she'd been born in Ireland?

Yes, and come out here as a  very young gi r l .  S h e  had brothers out  here. I
don't know i f  she came out wi th  them or  af ter,  but she l ived wi th them unt i l
she married Darby.

So do you not think that her parents were here?

Oh no, her  parents were not  here. S h e  came out .  I  remember my mother

tell ing me about her mother -  - -

END TAPE 1 SIDE A: TAPE 1 SIDE B

Because her parents wouldn't allow her to come unless she was married f i rst .

Who was this?

This was m y  mother's mother.  S h e  married John O'Loughlin and they came
out as a newly married couple because her parents wouldn't allow her to come
out unless she was married.

Speaking of your father's family, how do you remember your grandparents?

Well, they were -  -  I  loved them, my grandmother especially. B u t  they
were very  severe you know. A n d  when they were ta lk ing about something
that they didn't want us to hear they'd speak in Gaelic and we'd be foxed. M y

grandfather was a small, very neat looking man, wi th  a f ine pink skin, white
hair and a white beard, and his hair grew to a qui ff ,  and my irreverent young

sister said one day,  'Doesn't Gumdad look l i ke  a  cockatoo?', and he did you
know. (laughter) H e  had a beaky nose.

What did your grandmother -  -  -?

Oh, she was a  very plain woman. She ,  as my grandfather used to  say, 'You
know, your grandmother is a very plain woman'. (laughs) She didn't mind at

all. B u t  she was. She  had rheumatism very badly when I  remember her, and
she was, yes, qui te plain -  rather broad face -  and physically she was not as
fine a type as my grandfather. A n d  she had got very fat .
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How old did they grow to?

My grandfather died i n  1915 and Grandmother many years la ter  -  I  should
think just  about 1930, perhaps, something l ike  tha t .  B u t  I  don't know what
their ages were. O h  of course we can work i t  out from 1842 to 1915.

Yes, so you would have known them both all the while you were growing up.

Yes.

And you say that when you were on Eyre Peninsula you were on adjoining pro-
perties. D i d  you see them daily?

No, but pret ty  often -  weekly. W e  would go down there to Mass when Father
[P.L.] Kel ly came up and that would mean spending the day there.

Did Father Kelly go to their home?

Yes. H e  -  -  - .  D o  you want to hear about him?

Yes I'd like that.

Well, he was a very f ine man and he had an enormous parish, r ight f rom Port

Lincoln headquarters to Elliston and Streaky [Bay] I think. H e  had a very nice
buggy and two  horses which he looked af ter  and cherished and he was a very
fine man himself. H e  had been a surveyor and he knew that  country because
he'd helped t o  survey i t .  A n d  he was always so beauti ful ly clean and fresh
looking. H e  had wh i te  ha i r  -  grey -  and a  f ine  c lear  skin and very d i rect
blue/grey eyes. I  was always a  b i t  scared tha t  he would see how naughty I
was wi th  those blue eyes (laughs), but  he was wonderfully conscientious. H e
and Father [P. ]  Jorgensen worked together.  F a t h e r  Jorgensen was a  Dane.
He'd been a  chemist I  th ink  and he -  -  - .  H e  was very delicate. H e  has
asthma badly. B u t  he worked very, very hard -  they both did.

How often would they have come to you?

Oh, not  of ten.  I  think possibly once very three months -  something l ike that
perhaps. Because they had to do this tremendous circui t  and distr ict .

Would they come on a Sunday?

No, any day, any day at  al l .  We 'd  get a note from Father Kel ly to say he'd be
coming. A n d  also, he would sometimes go to the local hall when we got a hall
built -  Yal lunda Flat .  H e ' d  go there and there was another hal l  a t  Koppio -
right in the middle of  the scrub. I t  was the school on week days but di fferent
denominations would have services there  on Sunday. W e ' d  t rave l  a l l  t ha t
distance f r om  Yal lunda F la t .  I  don't know how fa r  i t  was t o  Koppio but  I
should th ink about f i f teen miles. M y  parents fasting -  they never ate before
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they went  t o  Mass. A n d  they had bott les o f  black tea  and sandwiches and
cake and a f te r  Mass everybody congregated round the backs of  their  buggies

and had the i r  lunch and a  meeting. I t  was very  pleasant. T h e y  a l l  f ra te r -
nised.

Until what age would Mass have been held at your grandparents?

I th ink  un t i l  possibly the  beginning o f  World War I .  I  th ink a f ter  tha t  they
used to go to these hall places.

And did people apart from your family attend Mass at your grandparents'?

Oh yes, yes. A n y  who knew about i t  would come. T h e r e  were not  many
churches. T h e  Methodists bui l t  a  l i t t l e  i ron church a t  Yallunda F la t  and we
all thought th is  was very  grand -  to  have a church o f  your own. (laughs) A
great many of our friends went to i t .

Do you recall any conflict between the religious groups?

Oh no, I  don't th ink there was any. I  think everybody was too busy surviving.
(laughs)

Did your people take an interest in the problems back home in Ireland?

Oh yes, yes indeed. M y  grandparents did. I  remember during the War we used

to get  the  Chronicle. T h a t  was about the only newspaper we got. A n d  on
Saturday nights Uncle Jack would have to  read to the grandparents what had

transpired i n  the  O ld  Country.  T h e y  had a  deep green loathing f o r  L loyd
George, Bonar Law and Mr Carson, who were the enemies of  Home Rule. O h
yes, I  was brought up on Home Rule. N o  very great idea of what i t  was about
those days, but  tha t  preoccupied them a  great deal, more than the War, I 'm
afraid, which was raging at  the t ime.

From what you've said, could your grandparents read and write?

No, they couldn't read or  wr i te .  Y o u  know, they had -  fo r  a  long t ime they

were not allowed an education in Ireland. I t  was not permitted. I  don't know
i f  t h a t  had gone by  m y  grandparents' t ime .  W h a t  was i t ,  1829 there was

Catholic Emancipation, wasn't there? Possibly after that things loosened up a
bit. N o ,  they  couldn't read o r  wr i te ,  bu t  they had a great th i rs t  f o r  know-
ledge, a l l  o f  them. They 'd  have given anything to have been able to read and
write. They  were very deprived.

And they would have relied on their children for the business side of things.

Oh yes, they did.
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And, as you say, learning about the outside world. D i d  they have contact with
their folk back in Ireland?

No, they lost contact wi th  them because they couldn't read or wr i te.  I  think
that had a great deal to do with i t .

Did your grandparents play a part in your upbringing?

No, no t  a  great deal. T h e y  were, l i ke  a l l  grandparents, very indulgent, you

know. T h e y  were s t r i c t  w i t h  the i r  own children, bu t  we were miracles t o
them and we  were spoi l t  I  suppose by  them. B u t  m y  parents were by no
means so lenient.  T h e y  had very def in i te  standards o f  how children should
behave.

What were they?

Oh, wel l  we must speak to  people when they came, and that  we mustn't te l l
lies, and must never steal anything, and a l l  the  things -  we must learn our

catechism, and be good l i t t l e  boys and girls which we were more or less. M y
mother l iked good manners, cleanliness -  we must be clean, and i t  was not so
easy i n  those days w i th  the  l imi ted water  supply. M y  mother made a l l  our
clothes and her own. S h e  was a small, what  my  grandfather called, 'a neat
handed woman', and she was a good housekeeper wi th  what she had to house-
keep on, which my father's sisters were not.  ( laughs) T h e y  were del ightful
people. T h e y  were great fun, you know. A n d  I  used to go -  -  -.  M y  mother
had a  streak o f  puritanism -  so did my father  -  and they were very -  -  I

used t o  go  and s tay a t  m y  grandfather and they  were always singing, m y
aunts, and laughing, and playing the accordion. M y  father thought they didn't
work ha l f  hard enough and m y  mother thoroughly disapproved o f  them too.
(laughs) B u t  they were good gir ls, just  happy and cheerful. S o  when I'd go
home I  needed pul l ing in to  l ine.  M y  mother d id  t ha t  i n  no uncertain way
because I'd got very spoilt when I stayed with my grandparents.

Were there restrictions on your behaviour in your home? W e r e  you allowed to
sing?

Oh no, we  sang as much -  -  O h ,  yes, and my mother did too. S h e  loved
singing and she had a very pre t ty,  completely untrained voice. O h ,  no, they

were by no means austere. W e  had an accordion and my father had a violin
and we learnt to  dance on the mud f loor.  M y  mother taught us to dance. So
i t  was a  happy childhood excepting tha t  there was always this anxiety, you
know -  ways and means.
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You've said that your grandmother in particular talked about the Home Country.
Your grandfather as well?

No, n o t  so much. W e  didn't  know him so wel l .  N o ,  no t  so much. G r a n d -
mother was the personality of the team.

What sorts of things did she tell you?

Well, not  very much. I  wish so much I 'd asked her a  lo t  more. N o t  a great
deal beyond the fa i ry  stories. O f  course I  very soon grew up and I went away

from home a t  fourteen when I 'd  f inished school t o  mind these chi ldren i n
Tumby Bay. S o  I  didn't see very much more of  her. T h e  t ime when I should
have been really getting interested in all  these things I wasn't there.

Did you pick up much Gaelic?

No, none at al l .  Ano ther  great regret.

Did she ever comment, for instance, about the difference between Australia and
her people's past?

Oh yes she did. I  think when they came out here they loved the freedom and
the -  -  - .  B u t  they loved Ireland too. T h e y  always said that  i t  was a most
beautiful country and I  th ink they used t o  harp back t o  i t  of ten.  B u t  they
were the kind of  people who would sett le down wherever they were and make
the best of i t ,  and I think that's what they did.

She told you the fairy stories. They 'd  also be singing the songs from home, I
suppose?

Yes they did. A n d  my mother used to sing a great many of the folk songs.

So you grew up with a sense of your past.

Yes, I expect you could say that.

You said that you knew little of your mother's family apart from an uncle. So did
they not play much of a part in your life?

No, the only one o f  my mother's sisters that  I  met when I  was l i t t l e  -  when I
was young -  was Aunt  Annie O'Loughlin, and she came over to  Yallunda Flat

and stayed w i t h  us. I  don't  th ink  she l iked chi ldren very  much because I
remember m y  sister and I  thought her  clothes were beaut i fu l  and she had
lovely shiny pa ten t  leather  shoes which w e  used t o  p ick  up and sn i f f  and
feel. A n d  I  th ink she was very old maidish about her things. She was a tal l ,
slim, rather severe woman I think. I  don't remember her very well.

You've already, when we've been speaking about people coming to visit you, com-
mented on how different they were to  what you were used to  when you were
growing up -  the sovereigns, the patent leather shoes. Y o u  must have seen a
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tremendous contrast between your existence and others'. D i d  you have percep-
tions about over here being quite different to home.

No, we didn't th ink very much about i t .  W e  knew that you went in a ship and

i t  was ' the other side' and o f  course when we grew up -  -  - .  A s  I  te l l  you, I
was about th i r teen the  f i r s t  t i m e  I  came over  here, and o f  course i t  was
another world -  a completely di fferent world.

Did you know what to expect?

No, had no idea. I  was ready to accept anything. N o ,  I had no idea.

Did the newspapers give you any concept of Adelaide?

No, I  don' t  t h ink  they  did.  A s  I  said, there  was only the Chronicle and a
Catholic weekly called the  Southern Cross which is  s t i l l  in existence, and I
used to  wa i t  on Saturday for  my father to  finish w i th  the Chronicle and then
to read i t .  B u t  I  can' t  remember very  much. I  remember the  Ti tan ic .  I
remember when the Ti tanic went down and the pictures in the Chronicle and
the f r ight fu l  tragedy i t  was. A n d  the war years of course.

Did members of  your family, or  the family next door, have cause to  come to
Adelaide often?

No, not very many of  them. T h e  Gil ls l ived next to us and they were as poor
as we were and the  Fusses [Fuss], a  German fami ly,  l ived a  b i t  fur ther  o f f ,

and I  don't th ink  they came over here un t i l  the  gir ls married. T h e r e  were
several handsome daughters and they marr ied and some o f  them came over

here. T h e n  the  Rutherfords, the  Forrests -  -  - .  S o m e  o f  them came f rom
over here and when they were older went over there to sett le. B u t  unt i l  the
War I  don't th ink anybody moved much. A n d  then of course the boys began to
go away.

Did you have relatives who, on coming to Eyre Peninsula with the whole family,
moved away again during your childhood?

No. Unc le  Mick and Uncle Jack stayed over there unt i l  I think they -  -  -. Ye s
they both died over there in Port Lincoln. Unc le  Mick married and his son's a
very interesting man too -  Clarence L iddy.  A w f u l l y  nice man. B u t  now, I
don't think they did come back any of them. M y  aunts married and came back

here of  course.

One thing that Pm interested in asking about the past is how the elderly folk from
your youth -  how you saw them coping with old age.

Well, i t ' s  the i r  poor fami l ies who had to  cope. I  remember my grandfather
dying in  1915 and my grandmother and aunt nursing him. I  think i t  was very
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hard for  them because they hadn't many nursing skills you know, and I think i t
was about then that  I  thought I'd l ike to be a nurse. M y  grandmother hurt her

arm one day and she said, 'Come here Annie and do something fo r  my  arm'.
So somehow or  other I  t ied i t  up, but  I  just don't know quite how. A n d  she
said, 'Oh, that 's f ine now Annie. I  th ink you'd better be a nurse'. (laughs) I
very early wanted to be a nurse for people, to  make them better.

Why do you think that is?

I don't know. B e i n g  the eldest o f  the fami ly,  I  suppose, had something to do
with i t .

Did both your grandfather, and later your grandmother, stay in their own homes,
until their deaths?

Yes. M y  grandmother died over here a t  Clare wi th her daughter -  her eldest
daughter. O n e  day, I  was a very vain l i t t l e  g i r l  and there were only a couple
of looking glasses in  the house -  you know, those l i t t l e  swing jobs -  and she
said, 'Ann ie  you're a  ve ry  va in  l i t t l e  g i r l .  Yo u ' r e  always looking i n  t h a t
mirror. D o  you know what happened to  a  g i r l  who looked in  the mir ror  too
long? O n e  day the  dev i l  appeared -  horns and t a i l  and everything.' S o  I
couldn't wa i t  f o r  my grandmother t o  go about her business and I  dragged up
my l i t t l e  stool in f ront  of  the mirror  and there I sat, wait ing for  the devil to
come. (laughter)

Were you given other cautionary tales? Was that a normal part of life?

Oh yes, that  was a normal part of l i fe,  yes.

Do you remember any others?

No, I  don' t  remember any others. T h a t  one I  remember because I  was so
disappointed. (laughs)

Can you tel l  me how your families coped with young children? D i d  the families
help one another out?

Yes, they  did.  A s  we l l  as they could, because they l ived, you know, many
miles apart on di fferent farms. B u t  they did help out.

You, of  course, were part of a  large family. D i d  any of you ever go to relatives
for a time to be cared for?

Yes, when my  brother Gerald was born -  I  th ink I  was about f ive years old -
and I  went  in to  Tumby Bay t o  stay w i th  my  Aun t  K i t t y  one o f  my father's

sisters. A n d  she had married Patr ick Fitzgerald, but he went out to the farm
every week and came home at weekends. She had a l i t t le  house in Tumby and
I stayed there.  I  was very  homesick. A n d  that 's  where I  went  t o  school
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f i rst .  A  g i r l  called Ri ta,  who had black curls, used to come for me. The  f i rs t
day she brought me home to  lunch and then called fo r  me to  go back again,
but I  wouldn't. I  said, 'It 's not the proper thing. Yo u  don't go back to school
when you come home. I t ' s  not the proper thing.'  S o  we were great on what
was the proper thing. (laughs) I  think i t  was one of  my aunts who used to  say
this. Anyhow  I  stayed there for  a while and I suppose when the baby was, you
know, about a week or ten days old, I  came home. B u t  that,  I  think, is about
the only t ime I remember going away from home.

What about when you were older? W e r e  your younger brothers and sisters ever
sent to stay elsewhere?

No, I  don't think they were. I  think my mother managed pret ty well.

Did you ever have young relatives staying with you?

Oh yes, we did. Cousins would come and stay wi th us.

What occasions would these be?

Just because we l iked them. T h e y  were playmates. Some of them we liked -
some we didn't.

So your parents weren't looking after them for long periods of time?

No, not for  long periods, no.

What were the occasions that your extended family on Eyre Peninsula got to -
gether?

Well there were some weddings. A  couple o f  the aunts were married f rom
home. A n d  there were just fami ly  gatherings -  Sunday, going to Sunday tea -
just things l ike that, fami ly  occasions.

Did you go every Sunday to your grandparents' place?

No, not  every Sunday, but  quite a few.  A c t u a l l y  our homes were not so far

apart. W e  had to walk over some fields and a creek, and i t  didn't seem to be
that far.

How far would you say?

I suppose i t  would have been a couple of  miles perhaps. T o  school -  we had a
couple o f  miles to  go t o  school and that  was quite an adventure. Yo u  might

meet a goanna or a l izard or mopoke, or something of that  kind. I t  was over a
creek and up and down hills and along wheat paddocks.

You've mentioned a number of bush animals as we've been talking. D i d  you enjoy
getting into the bush?
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Oh yes, loved i t .  M y  father used to  take us out shooting on Sunday morning
sometimes and he even t r i ed  t o  teach me  t o  shoot, which was not  a  very

rewarding exercise for him because I was frightened of guns and he told me to
set my sights and to  do this and do that  and I  just pulled the tr igger and shut
my eyes -  o r  shut m y  eyes f i r s t  and pulled the t r igger.  A n d  he said, 'Oh,
that's al l  r ight'.  H e  gave me up there and then.

Was he using a shotgun?

Yes.

What was he shooting?

Parrots, rabbits.

Was this for the family table?

Yes. T h e  rabbits sometimes were, no t  always. I  remember one t ime. M y
mother used to  make a very nice rabbit stew and I was wri t ing a le t ter  to one
of my aunts and I  said, 'We have -  -  -  I  was imitat ing the older people -  and
I said, 'We've had our  troubles during th is  year' .  A n d  she said, 'You must
never t e l l  people about your troubles. Ta k e  another piece of  paper.' Then  I
said, 'We had rabbit  stew fo r  dinner'. (laughs) ' N e v e r  t e l l  them tha t  we ate
rabbit.' (laughter) Sol

So there was an appearance to be kept up?

Yes indeed.

END OF TAPE 1 SIDE B: TAPE 2 SIDE A

We were speaking about how appearances were kept up. Could you tell me more
about this?

No, n o t  a  great  deal.  B u t  we were expected t o  be clean and t i dy  and we
mustn't use slang. M y  fa ther  hated tha t .  A n d  we must speak clear ly and

pronounce our  'h's' and 'e's'. T h e n ,  o f  course, when we  went t o  school, we
started to learn things.

Your grandparents, of course, would have spoken with a very strong accent.

Yes. So  did my parents. They  had a strong brogue.

Did they discourage this in you?

No. W h e n  we  went  t o  school the  other chi ldren laughed a t  us because we
dragged out  (laughs), we  said 'daance' instead o f  'dance', and we spoke l ike

that. N o ,  t h e y  d idn ' t  discourage us .  A l t h o u g h ,  I  remember m y  Unc le
Jeremiah married a gi r l  f rom Adelaide and she was a honey. She was tal l  and
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very nice, and she spoke beauti ful ly.  She had four l i t t l e  girls and my mother
used t o  say, 'You're so rough you children. W h y  don't you speak l ike Aunty
Florrie's children?', so I  was always t ry ing  t o  speak l ike  Aunt ie  Florr ie.  I
remember one o f  her l i t t l e  gir ls. W e  played one day. ' N o w  what would you
like f o r  a  new dress? W h a t  colour i f  we could a l l  have a new dress?' And I
said, 'Edith, what would you like?' I ' d  l ike navy blue'. A n d  I thought this was

the very acme of elegance. (laughs)

Now, of course, you have no accent at all that I can determine. Unt i l  what age do
you think it still would have been?

I think unt i l  I went to school perhaps. Perhaps a bit  later when I went to mind
these children. T h e  Bank Manager and his wi fe  were very good to  me. T h e y
let me read the i r  books and I  may have begun to  shed i t  then, but  they s t i l l
used to laugh at  the way I'd say things. I  don't know. I  had a quick ear and I
was apt to  pick up any sort o f  an accent that  came my way. S o  I  don't know
how I  arrived at my accent of  speech now.

So far  as keeping up appearances goes, would you as school children have com-
pared troubles at home?

No, I  don't think we did. I  don't th ink we did. W e  didn't, you know. We  were
too much  occupied w i t h  t h e  here and now,  being wha t  w e  were  and our
parents' troubles were the i r  own. N o ,  I  don't think that  there was ever any-
thing that  I remember my schoolfriends tel l ing me about their families.

You said towards the beginning of our talk that you very quickly picked up your
parents' anxieties. H o w  was this so manifested in yourself do you think? We r e
you worried about your future?

No, not  a  b i t  about my future,  but  I  was just -  -  I  don't know that  I  was
particularly worried about i t ,  but I  used to  wish we had a nice house and that
we had a l l  the things my mother would have liked. One  thing she wanted very
much was to send us over here to boarding school. O f  course we hadn't a hope
in the  world o f  doing that ,  and my mother regretted i t  very much. I  always
had the feeling that we were rather second class citizens because we couldn't.

You've mentioned some of your neighbours who were as poor as you were. But  did
you know families who could send their children to Adelaide?

No, not many. N o t  unti l  later on when I went to l ive in Tumby Bay and looked

after these children. T h e n  there were some famil ies who sent thei r  children
over here to school.

Were they farming people?
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No, they were town people. One ,  I  think, was the Manager o f  Elder's [Elder,
Smith &  Co.]  or something l ike that .  A n d  one, Mrs Madigan, had the hotel,
and she had three -  four -  beauti ful  daughters. T h e y  were very nice. T h e y
were ve r y  snooty,  I  thought (laughs), and we  hated them. B u t  they  were
awfully nice gir ls. We ' ve  met  since we've grown up of  course and it 's funny.
And then the Sheehans were -  Mr  Sheehan was Elder's or some of  these f irms
too -  and they came over here to  school, the girls. T h e y  were younger than
we are but Mary st i l l  lives round here and she's great fun.

You referred to yourself as thinking of yourselves as second class people. D id  you
think in terms of class as yourselves being inferior to the townfolk?

To some o f  them, yes, I  expect so. T h i s  was my mother's fau l t ,  you know,
having brought us up w i th  these ideas instead o f  -  -  - .  Y o u  know, tha t  we
should have been over here at school. I  think i f  she hadn't talked about that i t
wouldn't have mattered so much. B u t ,  unt i l  I  came over here to do my train-
ing I  always thought g i r ls  who went  t o  pr ivate schools were superior and I

found they weren't. They  were no better than I was in many ways. (laughs)

Where do you think your mother's ambitions for you came from? Wa s  i t  part of
her upbringing?

No, I  don't think. I  think i t  was just something that was in her. She wanted to
have nice things -  a  nice home -  and a l l  the  rest  o f  i t .  I  th ink i t  was just
something that  was in her.

Was she, as you remember, disappointed by the way their life had gone?

I th ink she was, I  th ink she was. A l t hough  she had a very serene old age. I
looked af ter  her -  both my parents and my sister when they were dying -  and I
always th ink how privileged I  was to  be able to  do that .  B u t  she had a very
serene old age and I  don't think i t  -  -  -. B u t  I think when she was younger she
did resent t h e  f a c t  t h a t  w e  didn' t  have any money o r  anything else much.

Yes, i t  was very hard on her.  S h e  had to  work very hard and do without so
much.

Let's now talk about your home and upbringing on Eyre Peninsula. F i r s t  of  al l
though, we'll just perhaps go over the move from the Far North to Eyre Penin-
sula. D o  you remember your parents talking of the reason for going?

No, I was too young. I  was only three, so I don't remember.

Did they talk later?

No, I  don't th ink so. T h e y  just  sett led in  and started -  -  - .  Se t t led  down to
the hard graft .
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Could you describe the home?

Oh yes, wel l  i t  was just a l i t t l e  stone hut really. M y  father bui l t  i t  and i t  had
- -  - .  H e  meant to  build on to i t  you see so the front was a blank wall. There
was a  door i n  the ki tchen w i th  a  window and a  door opposite. T h i s  was a
funny t h i n g  abou t  these -  m y  grandparents t o o  -  t h e y  bu i ld  doors dead
opposite each other.  I  don't know why. T h e r e  was this big kitchen, o f f  that
my mother's bedroom, and I  thought i t  was the very acme o f  elegance when
they had a board f loor put  in the bedroom.

How old were you then?

Oh, I  suppose I 'd  have been seven o r  e ight ,  probably jus t  going t o  school.
There was never t i m e  t o  bu i ld  t h e  f r on t  rooms on. T h e r e  was a  lean-to
kitchen a t  the back and la ter  my  father  bui l t  a  l i t t l e  bedroom f o r  my sister
and myself. Yo u  know, by the t ime - -  -.  Whi le  we were st i l l  children we le f t
there. I  was about -  as I  told you -  about thirteen, or something l ike that.

You say that your grandparents lived in a similar house. Were  the other houses in
the district the same?

No. T h i s  seems to be an idea they brought with them from Ireland. There was
this long stone kitchen and two doors, dead opposite each other, and they had

windows -  they had glass windows in them. Otherwise there were no windows
excepting a  l i t t l e  square hole in  the  wa l l  a t  the  eating end o f  the kitchen.
There was one end where there was the f i re  stove and the cooking was done,
the other end with a long table and stools, forms - wooden forms -  where they
ate.

How did this differ from the other homes?

Well the others, I  think, tended more to having a passageway -  a narrow l i t t le
passage and o f f  t ha t  opened a f ront  room, as i t  was called, and a bedroom.
And then out to the back -  out of the house -  which would be probably a living

room and another bedroom. B u t  they weren't  a l l  l i ke  tha t .  S o m e  o f  them
were -  -  - .  O u r  next  door neighbours had a house made of  pug -  pug walls -
and they  bu i l t  some i ron  rooms on a f t e r.  B u t  they  were no t  so stra ight-
forward. T h e r e  was the -  -  - .  N o t  the doors. A n d  then my grandparents had

an iron building at the back which was a box divided into four -  two bedrooms,
three bedrooms, and a  f r o n t  room.  I n  t h e  f r o n t  room was a  bust o f  M r
Gladstone who was one o f  our  idols because, o f  course, he  was f o r  Home
Rule. ( laughs)  And there was also a  china dog w i th  a  gold chain round i t s
neck. I  often wish I  knew what became of these things. I ' d  loved to have had
them.
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You said that the front rooms weren't built on to the house at your home. So what
was the front room?

Oh, a  kitchen, where my mother cooked and we ate. The re  was one of  those
sofas, you know, tha t  had curl icue ends and a  table, and another side table
where she did the cooking. A n d  there were cupboards on ei ther side o f  the
fireplace. A  wood stove o f  course, and a fountain -  one of  those fountains -
and a  ket t le .  I  th ink tha t  was about a l l .  I t  was a l l  very,  wel l ,  f o r  use. A
safe, o f  course, where we kept the mi lk  and things, and a cool safe. I  don't
know i f  you know what tha t  was. I t  was a  safe which stood in  water and i t
had sheets of  sugar bag, or anything at al l  -  canvas - down the side, which was
kept always wet, and that's where we kept our butter and things of that kind.

Did you have any form of cellar?

No, we hadn't. I  remember my father start ing to build one once, and the rain
came and f i l l ed  i t  up. ( laughs) M y  mother said, 'No, one o f  them w i l l  be
drowned in that', and so i t  was f i l led in.

In the room for you children, did you share the one bed?

Yes. A n d  fought l ike cats in a bag, my sister and I.

And were there fireplaces opening on to  each o f  the bedrooms as well  as the
kitchen?

No, no fireplaces in the bedrooms.

Which room would you consider the most important in that house?

The l iv ing room, where we a l l  ate and did everything -  and read. M y  father
was very fond o f  reading and he didn't have much to  read or much t ime to do
it  in, poor darling. B u t  he loved reading and knowledge. I ' d  come home from
school and t e l l  him certa in i tems of  history, and he'd gently correct me, and
say, 'You know, you don't want to  believe a l l  tha t  you get f rom your history
books'. I t ' s  made me very sceptical about such things.

Was it British history?

Oh yes.

What sort of things?

Oh wel l ,  there was Good Queen Bess. A n d  my father said, 'No, she wasn't a
very good woman a t  al l ' ,  and he began to  te l l  me a few o f  her capers -  you

know, how she cu t  o f f  the  heads o f  people and a l l  th is  kind o f  thing. A n d
there was Bloody Mary who didn't  cu t  o f f  qui te so many heads because she

didn't have enough t ime. She only reigned f ive -  -  ( l a u g h s )  Things l ike that,
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you know, tha t  were -  tha t  we were brought up on. We l l ,  you know the kind
of thing. Yo u  probably -  -  O r  perhaps you'd outgrown the Grade 2 history
by the t ime you went to  school. B u t  things l ike that.  H e  just caused me to
think and speculate a bi t  about things.

Did you parents voice their opinions about the Royal Family?

Oh yes, they thought they were very good -  they admired them. I  remember
when King Edward died. W e  were coming home from Mass in the buggy and
going up a hi l l .  Mo the r  said, 'Children, did you know that King Edward died?',
and we just knew there was a King Edward. B u t  on Monday morning we were
very superior. W e  knew and the other children didn't. O h  yes, they did, and
my fa ther  always said -  -  - .  H e  used to  say -  because the grandparents o f
course were ve ry  b i t t e r  about t he  centuries o f  oppression tha t  Ireland had
endured -  and he used to  say, 'Well, now, that  is a l l  past and we're very wel l
o ff  here under Brit ish rule. I t ' s  good', and he tr ied to correct that  att i tude of
the grandparents.

What was their reaction?

They weren't there. (laughs) B u t  they were b i t te r.  C romwe l l  -  the curse of
Cromwell -  they used t o  speak o f .  O h  no, my  fa ther  was very  -  -  - .  A n d

another thing on the matter  o f  religion. H e  said, 'You must never -  -  -. Yo u
must always respect other people's rel igion and never -  -  - ' ,  which of  course
we always did.

Were you and your sister at  that time, and your parents, the only occupants in the
house?

Oh no, we had my two brothers and my l i t t l e  sister and they had -  -  O h ,
there was a l i t t l e  bed in  my parents' room where my l i t t l e  sister slept. A n d

the boys. Oh ,  then, yes, there was another room my father bui l t  out the back,
right away f rom the  house, and Vera and I  graduated to that  afterwards and

the boys had our l i t t l e  room. B u t  this was, oh, a great luxury to me. I  made
myself a  bookcase, which f e l l  o f f  the  wa l l  very soon -  I  had i t  t ied on, but
- - O h ,  and lots o f  things I  t r ied to  introduce to  tha t  room, but Vera was
always a  provocative ch i ld  and she knocked down anything I  pu t  up i f  she
could.

What sort of a structure was this room. Was it stone?

No, i t  was just wood and iron w i th  a  board f loor.  I t  was up higher than the
ground and i t  had a step up to i t .

How were you affected in the heat and the cold in that room?
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I don't  know. W e  seemed t o  have got  on a l l  r ight .  I  don't remember very
much about suffering.

Was there a fire?

No, not in that room, oh no. There was a f i re only in the kitchen/l iving room.

Did your mother, with your help, cope alone with the housework?

Oh yes, and helped my father in the paddocks sometimes. O h  yes, she coped
with everything. M a d e  our clothes, and made them beaut i fu l ly,  and washed
and ironed and -  -

What sort of work would she have done with your father in the paddocks?

I seem t o  remember tha t  she used to  help wi th  the chaff  cu t ter.  W e  had a
l i t t le  hand cha f f  cu t ter,  and she would feed the hay into the thing whi le he
turned the handle. T h e n  there was something we used to do. W e  used to  go
out too when we were big enough -  a reaping machine. W e  loved a piece of
new machinery for  the farm. I t  was a great joy. Ye s  I think that's what she
used to do mostly. Helped build a haystack. T h a t  reminds me too. I t  was the
custom in  those days -  anywhere there were daughters -  for the young men to
come court ing and they'd t i e  the i r  horses to  the f ront  fence and put  a  nose
bag on them and later on i f  they were invited to stay to tea, or found favour
in paternal eyes, they were invi ted t o  get  another nose bag f rom the chaff
shed. S o ,  one day an o ld  man came t o  see my  fa ther  and my sisters and I

stood looking a t  him -  three pairs o f  blue eyes -  and he looked at  us, and he
said, 'You' l l  need a big haystack Pat'. (laughs)

Let's talk a l itt le bit more about the house and the vicinity of the house. D id  you
have a home paddock as such?

There was a, what  we called, the 'rye paddock' alongside the house. I n  f ront
there was a  l i t t l e  patch which I  made into a garden at  one period. A n d  then

that opened i n t o  a  bigger pa tch  where I  t h ink  m y  mother  t r i e d  t o  g row
cabbages and things like that.

Were you able to grow vegetables?

Not much. Cabbages I  seem to  remember. A n d  I've always regarded cabbage
with a deep green loathing ever since then. (laughs) I n  fac t  I  don't l ike vege-
tables a t  a l l .  A n d ,  i t 's  a  curious thing, I  was having dinner one night a t  the
'Feathers' wi th my cousins the Picks, and I  noticed that  Hector wouldn't have
any vegetables. H e  just  wanted the main dish but  no vegetables, no salad.
And I said, ' I  know where you were brought up. I n  the back blocks where you

couldn't grow any. '  H e  said, 'Yes, I  don't l ike vegetable.' T h e y  didn't have
much when they were young.
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Did you have a house yard?

No, the re  was just  th i s  l i t t l e  patch i n  the  f ron t  which I  th ink had a  fence
along and a gate. I  suppose that  was to keep us in when we were l i t t le .  B u t

at the  back there were no fences -  nothing a t  a l l .  T h e r e  was a  barn w i th
some sheds a  l i t t l e  way f rom the  house. B u t  our  back yard was the whole
farm just about.

What were the sheds and the barn made of?

Wood -  yes wood. W i t h  straw roofs -  I think straw. Ye s  -  or bush. Something
like the brushwood we have here. I  think that's what they roof -  -

What sort of animals did you have around the house?

Cows -  they were a b i t  away from the house -  and horses. A n d  we had some

dogs which were always round the house -  kangaroo dogs mostly, because they
were good rabbiters. I  th ink tha t  was al l .  W e  didn't have -  -  - .  W e  weren't
allowed pets because my father  said we wouldn't look a f te r  them which was
quite t rue.  B u t  we didn't want  them anyway. W e  loved the horses and the
cows.

How many cows did you have?

We never had more than two or three. I  always remember one day during the
1914 droughts. M y  mother said, 'Would you take the  red cow down to  the

crossing and see i f  you can get  her some water?' S o  I drove her down. T h e
poor thing had bones sticking out o f  her hide. A n d  we got down there and the

water was just  mud and she just  sniffed around a t  i t ,  and I  nearly cried. I
think tha t  was the f i r s t  -  -  - .  T h a t  was a  big sorrow, not to  be able to give
water to  that  poor thing. S o  I  just drove her home again. M y  other gave her
a bucket out of the tank which was very precious of course.

Did she survive?

Yes, I  th ink  she did. O h ,  yes. W e  a l l  survived. A n d  there were horses, no
doubt -  I suppose ten horses.

They'd be working horses?

Working horses. T h e r e  was one which was sl ight ly l ighter  than the  others.
We had a  piebald mare and she used t o  have a foal  every -  as of ten as she
could -  and she had two called Bess and L i la .  Bess  was my horse. S h e  was
more or less a plough horse. B u t  Li la was lighter and Vera got her. W e  learnt
to ride on them.

Did they also work?
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Oh yes they did.

Could we talk a  l itt le bit about the farm and your parents' work on i t .  Yo u  say
that they took up virgin bushland. D o  you remember the clearing process or had
this finished?

No, I  remember something of  i t  -  my father going out with an axe and cutt ing
down. A n d  he used to have, sometimes, a man to help and -  bringing the wood

in and cutt ing i t  into firewood. I  remember a l i t t le  of that.

Of course the way most of them were clearing large areas in those times -  - -

This is one thing I remember too. M y  father le f t  a big area of scrub and trees
and things for the animals to shelter in when i t  was very hot.

Was that unusual?

I th ink i t  might have been. I t  may not have been. Perhaps everybody else did
i t  too.  I t  was, oh you know, quite a big paddock and just places for  them to
go when i t  was terr ib ly hot.

Do you remember the dimensions of the farm at all?

I seem to  remember that  i t  was only about four hundred acres. I t  was small I
know.

Was it all planted with wheat?

Yes, wheat  and barley I  think sometimes. O a t s .  There 'd  be a l l  those. B u t
mainly wheat.

I know that another feature of clearing the land was the burning.

Burning, oh yes. Ye s  indeed.

Do you remember that?

Yes I  remember burning, and my father  saying, 'We had a good burn today'.
Yes quite a bi t  of  burning. I  remember some bush fires too, but they were far
enough away from us. M y  father and brother went to help.

You spoke about the arrival of new machinery. What  do you remember about the
different types of machinery?

Well, there was a reaper, and i t  had a big cabin where the wheat went when i t
was reaped. A n d  then there was -  how do they? -  a winnower, yes. A n d  the
wheat wen t  through t he  winnower and separated the  cha f f  f rom the  grain.
And we used to help to bag the wheat.

END OF TAPE 2 SIDE A:  TAPE 2 SIDE B

Yes, you were speaking about the winnower.
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Yes. A n y h o w,  when tha t  winnowed the wheat we bagged i t  and i t  was sent
o f f  to  be sold. There  was a dr i l l  too to put the wheat in. T h a t  was a long box
- rectangular box. I t  had discs down below and the seed came through and
was distr ibuted evenly by the discs, and i t  had a plank along the back where
the farmer stood driving the horses. W e  used to s i t  on this and drag our feet
through the -  -  -. T h a t  was one of our favourite ploys.

You say that the family helped with bagging the wheat. D o  you remember those
occasions?

Oh yes. Yo u  got a bag and you scraped i t  in with your hands and then when i t
got enough in  i t  so tha t  i t  would stand upright, I  think then my father would
heave i t  in with a shovel.

Did you then sew the bags?

When I  got big enough, yes. M y  mother used to sew them. They  used to -  -
Everybody did that. Tw ine  -  binder twine.

Did you, at a young age, know what made a good year?

Rain. Yes, oh yes. We  were always waiting for  rain.

And were you familiar with the yields of the acreage?

No.

Well we heard i t  a l l  the t ime. I  don't know what the ult imate was, whether i t

was four  bags to  the acre or what, but that  was the -  how they used to talk.
These -  my father's, you know, farming friends -  would come round and they'd

reckon that  paddock should go so many bags to the acre and i f  the rain comes
before this -  -  -.  D o  you know 'Round the Boree Log'?

Oh, don't you. Yo u  should. " W e ' l l  al l  be ruined", said Hanrahan, " i f  i t  doesn't
rain nex t  week". '  ( laughs)  W e l l  i t  was much l i ke  tha t .  Y o u  should read
those. They ' re near the kind of thing that I mean.

You would have experienced a number of droughts of different severity in these
early years.

Yes. A n d  the one in  1914, or  possibly a b i t  before that,  was the very worst.
I t  was dreadful. A n d  tha t  was when many of  the people who'd come over a t
the beginning o f  the century l e f t  and went inland -  went to  the country that
was being opened up at Wudinna and Kyancutta. A n d  those people got on very
well because they went when the -  I  suppose the drought was about to break.
It was beautiful land -  great acres and paddocks of i t .

You've said that your uncles, or your brothers, was it?
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They used t o  work fo r  the farmers there. N o  my father had another place,
Moody, and that ,  o f  course, t ha t  was mallee fa rm too  and i t  suffered very

badly. I  remember r id ing m y  pony w i th  him -  I  don't know how fa r  i t  was
away, bu t  a  long, long way -  and I  was qui te a  l i t t l e  g i r l .  I  remember my
father saying t o  me,  'A re  you t i red?' ,  and I  thought, you know, he's real ly
concerned because most ly they were very  undemonstrative, my parents and
they didn't have much sympathy on whingers. I really thought that I was doing
very wel l .  I  remember him te l l ing my mother how good I  was when we got
home.

Who ran the other property?

He did. B u t  I  don't th ink he used i t  a  great deal. H e ,  I  think, put  in  a  few
paddocks o f  wheat perhaps. H e  had some help f rom young men around the
country.

When these young men were working on his farm, did they live on the property?

Yes.

Where were they housed?

One o f  them, I  remember, l ived in the reaping machine. (laughs) A n d  others
lived nearby. They'd go home at night.

Was there a  shed built, or did they live in the barn, the ones who lived on the
property?

No. They  just went home at night, excepting one that I remember slept in the
reaping machine, which was quite good, quite comfortable.

Did he ever have more than one young man at a time working?

No. A n d  not very often, because there was nothing to pay them with. School
was another great  th ing and I  started when I  was six and walked two miles
there and two miles back. W e  had some very good teachers. Some of  them
were very good. T h e r e  was one, Miss Owen, was my f i rs t  teacher. She was a
dear conscientious l i t t l e  thing and taught us wel l .  W e l l  she married a local

farmer and then came a man teacher. H e  had red hair  and none of  us l iked
him. B u t  he  was good. I  th ink  he was a  good teacher. T h e n  came Miss
Barcley and she was wonderful.  S h e  f i r s t  interested me in  reading and i n
l i terature, because I  always wanted to read. I  remember one day there was a

page o f  quotations f rom Shakespeare and she said, 'Now whoever learns this
f irst,  can have this book, Shakespeare book, fo r  a prize'. S o  I  got down to i t
and on Monday I  went to  her and recited the whole thing through. A n d  she
said, 'You ' re  t h e  only  ch i ld  who's done i t .  N o n e  o f  t h e  others real ly  per-
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sisted'. S h e  loved reading hersel f  and knowledge and she was a  splendid
teacher.

This was the school in -  -  -?

Yallunda F la t .  I t  was a  l i t t l e  wood and i ron school, w i t h  a  f i replace t h a t
smoked and was put  r igh t  in  the corner o f  the room -  not slantwise on, but

dead on t o  the  wal l .  H a v e  you ever heard o f  putt ing a f ireplace there? I t
smoked terr ib ly.

Perhaps just before we go on to speak about your time at school, we can speak just
a l itt le bit more about the household. Wa t e r  of course was at  a  premium. H o w
many tanks did household have?

Two.

And you've said that you had a fountain in the kitchen.

In the kitchen, and stove, yes.

That would be have been attached to -  -  -?

No, i t  wasn't attached to  anything. I t  was one of  those - You see them
sometimes in -  oh, that  place down at  Encounter Bay where they have a - -
I think there's one there. So i t  had a spout and a tap and i t  wasn't very big.

Could you describe it to me?

Yes. I  suppose i t  would have been about -  probably about that high -  -

About twelve inches?

Yes -  and round. I t  was rather ta l l  and thin than short and squat and i t  had a
spout coming out  a t  the bottom and on tha t  was a tap, a  brass tap. A n d  i t
was hot water  -  excepting when we were having baths and then the kerosene
buckets would be brought in and put on the brand on the top of the stove -  and

washing days.

How often did you have baths?

I think we used to have them once a week. (laughs) Oftener i f  the water would
hold out.

And where did you have them?

The tub -  the washing tub -  was dragged into the kitchen and we bathed in i t .

What about the other important room of the house - the toilet? Where was that?

Oh the  to i l e t  was out  behind a  honeysuckle bush a  good long way f rom the

house. I t  was very primit ive.
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Did it have a bucket?

I don't remember. I t  was a wooden seat with a l i t t le  house around i t .

What do you remember of meal times in your youth?

Well, we a l l  sat down -  my mother served us. T h a t  was i t .  W e  ate i t  and I
was a pernickety child -  wouldn't eat things.

You said you couldn't grow many vegetables. What did the meals consist of?

Mostly pickled meat.  N o t  very of ten fresh meat. B u t  i f  someone ki l led an

animal usually other people shared i n  the -  -  - .  Because i t  didn't last very
long, you know. A n d  i f  i t  was to be kept i t  had to be pickled. P o r k  -  a good
deal of pickled pork. A n d  that was i t .

Did you have any pigs of your own?

Yes, always had some pigs.

What about hens?

Oh yes, we had fowls.

Did they keep you in eggs?

Yes, they did.

Would you have bred from the -cows that you had?

Yes, they had calves.

Did you raise the calves or slaughter them?

I th ink we raised them. T h e y  -  -  I  don't remember. W e  didn't have very
many, never more than two or  three. B u t  occasionally they had a calf .  N o ,
they didn't slaughter them -  they kept them. A n d  perhaps later on they may
have k i l led them. I f  they were heifers o f  course they were more valuable.
They'd have calves of their own bye and bye.

What was your behaviour expected to be at meal times?

I t  was expected to be very good but i t  wasn't. (laughs) We  were a very rowdy

crowd of  youngsters, just l ike any others. B u t  we were supposed to sit up and
behave ourselves, but as I  te l l  you, we didn't always.

Were you allowed to speak at the table?

Oh yes, we spoke at the table and everywhere else.

Was Grace said at the dinner table?

Yes. Ye s  we used to say Grace.
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Did you take it  in turns?

No, I  think we -  -  O h ,  I think my father would ask one of us to say Grace.

What was the disciplinary action taken in the family?

A wallop on the bottom (laughs) i f  you didn't behave yourself.

Who would give that?

Either o f  my parents. B u t  there was no, 'I'm going to thrash you bye and bye
now', i t  was just done when you were naughty, and that was i t .

Let's talk about your time at school. Yo u  say you started when you were about six
at Yallunda Flat. How long did you go to school?

Until I was thirteen.

That would be 1914.

Yes, about that  -  that's r ight.

You mentioned a  short t ime that you went to Tumby Bay school when you were
staying there.

Oh, when I was t iny,  yes.

Otherwise, was all your schooling at Yallunda Flat?

Yes, a l l  a t  Yallunda Flat .  T h e r e  was an exam. Was  i t  Progress Cert i f icate?

No, tha t  came a f te r.  I  can't remember what i t  was called. [Qualifying Cer-
t i f icate].  A n y h o w,  I  was gett ing into my teens. I ' d  been the bright l i t t le  gir l

at the school unt i l  then, and then suddenly I  didn't want to learn -  didn't want
to -  -  I  suppose i t  was the e f fec t  of being a teenager. A n d  so I just simply
didn't pass i t .  I  could do everything but ar i thmetic and I just simply was very
bad at  that .  I  was very good at  other things. I  remember i t  now because the
shows -  I  took a l l  the school prizes. Reading and wr i t ing and, oh, geography
and history and al l  the rest o f  i t .  B u t  then I  just became a -  -  -. I ' ve  noticed
many g i r ls  seem t o  f l op  i n  the i r  ear ly  teens. W h e n  they get  t o  secondary
school t h e y  f i n d  i t ' s  hard -  no t  t h a t  I  ever  go t  w i th in  mi les o f  secondary
school.

Was i t  your early success a t  school that would have reflected the interest your
family had in reading, current affairs, and the like?

Yes.

Where did your father get books?

I don't know. T h e y  just came. I  just don't know. I  don't know. I  can't think
what he read, but he -  -  - .  T h e  newspaper, the Southern Cross and -  -  -. B u t
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there weren't very many books. I  never saw any. One  of our teachers started
a l ibrary and, oh, that  was marvellous, you know, wonderful. S o  I  grabbed up
a handful o f  books and took them home. M y  father said, 'You can take that
one back on Monday' (laughs). I  th ink i t  was The Cloister and the Hearth. So
I was very industrious on my way to and from school. I  read i t  -  as much of i t
as I could. I  couldn't see anything to make a song and dance about.

Do you know now what the song and dance was about?

The Cloister and the Hearth. Ye s  I think -  - O h ,  my father read i t .  I  think
i t  was about -  Charles Reade, isn't i t ,  who wrote i t? Yo u  haven't read i t  have
you?

No.

I th ink i t  was something about a  young priest fa l l ing in  love wi th  a  g i r l  and
they had a baby. I  think that  was i t .  B u t  I  just thought, 'Well, so what?'. I t

wasn't very interesting -  very dull I  thought (laughs). W h a t  my father did for
books I  don't know, ye t  I  seem to  remember him -  -  - .  Because there were
simply none in our house, none at all.

Let's talk about your school days. What time would you get up in the morning?

We had t o  be a t  school by 9,  so I  th ink  we got  up a t  about 7, had a wash,
breakfast, dressed, and walked the two miles.

What would breakfast have been?

Porridge, a great deal, bread and butter and jam.

And you'd walk with whichever brothers and sisters of school age?

Yes, were going to school.

Did you join other children on the way?

Yes, some. T h e r e  were the Gi l ls who l ived next to  us, and we met  up wi th
them somewhere along the track.

What did you do on the way to school?

Just walked,  saying a  b i t  -  dodged animals. I  was v e r y  fr ightened. I
remember t i p -toeing along behind a  scorpion one day -  a long, long distance.
(laughs) No, we didn't do anything, other than we just sang, played. There was
a horrible l i t t l e  boy who used to h i t  me. O n e  day one of  the men working in
the paddocks saw him and he reported i t  to  the teacher and she stood him up
in f ron t  o f  the whole school and gave him a f r ight fu l  belting. O h ,  she asked

me about i t ,  b u t  I  wouldn't  t e l l  her  anything about i t .  I  don' t  know why,
because I hated him.
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What was the routine when you got to school?

Well, we l ined up -  two lines -  and I  th ink we saluted the f lag o r  something
like tha t .  Somet imes  -  depended on the  teacher. Y o u  know, they  wanted
that, wel l ,  a l l  r ight,  we did. A n d  then we marched into school and sat in our
places and I  don ' t  know wha t  t h e  f i r s t  lesson was, b u t  there  was always
beastly old ar i thmet ic.  I  hated ar i thmet ic,  because I  wasn't very good a t  i t
and I  remember one day being furious because we were given an extra ar i th-
metic lesson. I  remember saying 'bloody' (laughter) which was the worst thing

I could say.

Did you get caught saying it?

Oh no, took care not  to .  A n d  then we went on. W e  had a recess period and
then a lunch period, and I think we broke up about 3 and went home.

So you'd take your lunch to school with you?

Yes.

Do you know what that would consist of?

Oh, bread and jam sandwiches very of ten.  I  th ink  i t  was mostly bread and
jam.

It was a one room class room?

Yes, one room f o r  a l l  the  classes. I  th ink  there might  have been about 16
children. N o t  very many.

And how was the classroom furnished?

Long fo r  ms and desks -  not sol i tary desks but  long ones. A n d  a desk for  the
teacher and a blackboard on an easel, and I  th ink there was a cupboard, and
peg for  us to hang our clothes on, and this terr ib le f ireplace -  smoked al l  the
time. A n d  doors, dead opposite each other  f o r  some reason o r  other.  N o

garden or anything l ike that. There  was a school yard for us to play in.

Did boys and girls play together?

Oh yes indeed.

I think that's one of the striking differences between country and city schools.

Yes, I  expect so. O h  yes, we were brought up -  -  I  hated all the l i t t le  boys
because they  were scruffy  looking. A n d  one day a  boy came to  school -  I
expect I  was about twelve and he would be about the same age -  and he had
shining hair  and whi te  teeth and always looked beautiful ly clean, and I loved
him dearly. M y  f i rs t  love affa i r.  (laughs)
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You've mentioned that particular boy getting whacked because he hit you. Wa s
that the normal sort of punishment at school?

Oh yes, a cane. There was a cane kept there. Some used i t  more than others.

Did you know just the three teachers when you were going through school?

There were f i ve .  T h e r e  was Miss Owen and Mr  Barringer and Miss Barcley

who was the wonderful teacher who taught me so much. A n d  then there was
Mr Smith -  the red headed one -  and, who came af ter  that? I  th ink he was
about the  last  teacher tha t  I  had. T h e n  there were others a f ter  who came.
Oh yes, Miss Frautche -  a  beauti ful  g i r l  who was tubercular and died very
young.

She was after your time?

No, she did teach me for a while. I  was there. O h  yes, there was another one
too -  Miss Frautche and Miss -  -  - .  S h e  married Roy Richardson -  oh, dear,
what was her name? S h e  was a ta l l ,  gaunt g i r l  wi th a big jaw and -  -  O h
dear, what  was her name? I  can't remember, but  she was my last  teacher.

And when I  was going through this period of  not knowing what I  wanted to do
and not wanting to  do anything much -  Daisy -  -  -.  N o  I can't remember. B u t
she married Roy Richardson and had several children. A n d  when I  lived over
here one day a  woman who l ived in  the house a t  the corner said, 'Were you
Annie Liddy', and I  said, ' I  s t i l l  am', and so she had been Rene Price and they
were neighbours who l ived a  fa i r  distance away. S o  I  gathered up al l  I  knew

and this Mrs Richardson, who was Daisy, and Mrs Price, who had been -  she'd
been Irene Price and she was now Mrs Roberts -  and my sister and the Cabot
girls, Grace and Minnie,  and  had t hem a l l  t o  afternoon tea .  W e  had a
wonderful afternoon remembering (laughs). Remembering those days.

Did you attend school every day?

Yes, every day.

Were there ever occasions when you wouldn't be sent to school?

Oh yes, i f  i t  was terr ibly wet or i f  one wasn't well, but not many.

What about having to help at home?

Well, I  didn't do much. M y  mother did everything. She  was very competent
and she -  we -  whatever we did was not r ight.  I t  was quite wrong according
to her standards. S o  she didn't make us work half  as much as she should have
done. I f  she hadn't been so keen on having everything done properly, I expect
we would.
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So you weren't ever kept home to help with the housework?

No.

What about farm work?

No, we didn't do much of that  either.

Would your brothers ever be kept home to help on the farm?

No, I don't think they were. Bu t ,  of  course they did af ter  school.

What did you do after school?

Well there was homework, and there was play -  go out to play. T h a t  was all.
I remember my  mother was very cross w i th  me because I  wouldn't learn to

crochet o r  t o  kn i t  and I  hated them both. B u t  I  could make my own dresses
and m y  sisters'. Perhaps  I'd do that .  I  learnt to  sew quite early -  t o  make
clothes.

You were saying you were at something of a loose end towards the time of leaving
school. Was it in your mind that you would have liked to have gone on?

No, no.  I  jus t  d idn ' t  want  t o  do anything. A  te r r ib le  thing. B u t  I  didn't,
excepting a great singer l ike Madam Melba, or something l ike that. Head fu l l
of woolly dreams, you know.

How long did this state of mind last?

Oh, not very long. I  le f t  school and went to work in Tumby.

What was your parents' reaction to this frame of mind? D i d  you talk with them
about it?

No. O h ,  my mother was very disgusted wi th  me. She used to scold me about
i t .  B u t  there was nothing anyone could do about i t .  I  don't th ink i t  lasted

very long. B u t  having fai led a si l ly l i t t l e  exam I  fe l t  very, very -  that  I'd le t
the side down badly.

Was there any question of repeating it?

No. Then ,  when I  started nursing, I had to take an educational test which was
very easy then. I  think i t  consisted of -  -  -. Ano ther  nurse and I used to go to
the local  school teacher i n  Tumby Bay and he said to  me, one day, 'Do you
read a  lot? ' ,  and I  said, 'Yes'. H e  said, ' I  thought you must'. T h e r e  was a
library in Tumby that I could use.

How long had the library been available?

I th ink qui te a  long t ime. T h e r e  was a, what they called, an Institute, which
was the hal l  where everybody -  a l l  the functions were held -  and the l ibrary
was there. I  think i t  had been there for a good many years when I came to i t .

END OF TAPE 2 SIDE B
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TAPE 1 SIDE A

Was there something that you wanted to say before we went on?

Yes, about t he  Swedish and Norwegian wheat ships tha t  used t o  come in to
Port Lincoln and very of ten the men would jump ship and go inland to  work
for the farmers. T h e y  used to  come to  my grandfather's farm. T h e r e  were
two I  remember -  Tom and Nei l  -  and Nei l  used to  make the most wonderful
l i t t le  boats and put them inside bottles. W e  never knew how -  i t  was a never
ending mystery -  and they were dressed on a pile of bluestone. Bluestone was
used for  picking wheat and i t  was a lovely blue colour. A n d  then there was
old Bi l l  who was very lame - he was a Norwegian.

Then there were the hawkers -  Afghan and Indian and Syrian. Syr ian was
Mr Kardachi who afterwards opened a store in Tumby Bay. T h e y  were very
nice people. M r s  Kardachi used always to make me a pot of marmalade when
I came home during my training. She was a sweet woman. Bholah Shah had a
l i t t le  shop in  Yallunda F la t  near our school. H e  was married to  a white g i r l
and they had three children. Da n  Singh wore a turban and he was spoken of as
an Afghan.  B e f o r e  they  star ted shops they  used t o  take  vans around t he
distr ict w i th  prints and Turkey tw i l l  and trousers -  men's clothes and shirts -
and they would sell them to the farmers' wives.

So there was quite a national mix.

Oh, quite. A n d  another thing. Yo u  were asking me about my upbringing the
other day. W e l l  my  mother was very keen on deportment. I ' d  get a te r r i f i c
thump between the shoulder blades and told to 'stand up straight' and anything
- l i ke  having one's arms akimbo -  was slouching, and one hip down, ' l ike a
tired o ld  horse a t  t he  s l ip  rai ls ' ,  m y  mother used t o  say. T h e s e  were a l l
breaches o f  -  -  -.  They  were things one shouldn't do. So  unti l  a few years ago
I did have a fa i r ly  good posture.

Speaking about the various nationalities in the district, were there any German
folk in the area?

Yes there were,  bu t  no t  very  many. T h e  Fusses l ived next  t o  us -  people
called Fuss. T h e y  had four  very  handsome daughters who were married i n
very shor t  order  because they  were  very  s t r i c t l y  brought u p  -  very  good
housewives and, as I said, very goodlooking.
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Do you remember attitudes changing towards German folk in the district during
the First World War?

Well, o f  course to be German was a dreadful thing, but I  don't remember any
other fami l ies there, and I  don't  th ink  people changed towards them -  they

were good neighbours. I  don't  th ink people's at t i tudes -  -  - .  B u t  o f  course
there was a -  -  O h ,  yes, now I remember one thing. There  were Schram ms

- people who had come original ly f rom Amer ica  but  w i th  a  German name.
The Schram ms had four boys at  the war and they were not allowed to vote in
the Conscription issue which speaks volumes about the att i tude of the times.

What was your parents' attitude?

Oh, they were very tolerant of course. They  were tolerant of everybody

Do you remember the Conscription Referenda?

Yes I  do remember i t .  People  wi th plaques wi th  'Yes' across. M y  parents, of

course, voted 'No',  and I  th ink  most  people d id  because i t  was thrown out
pretty decisively, wasn't i t?  B u t  yes, I  remember the patr iot ic  people voted
'Yes'. T h e r e  was a Dr  Mannix who -  he influenced the  Catholic vote a good
deal I think.

Do you remember family discussion about the issue?

Not a  g rea t  deal .  I t  d idn' t  in terest  m e  very  much, so I  don't  remember.

There would be talk about i t  occasionally but i t  passed over my head.

I remember you saying that your grandparents were very concerned with the issue
of Home Rule and the like. What was their attitude to the war?

I don' t  know exact ly.  T h e y  were much more preoccupied w i th  Home Rule
actually.

Because there was an upsurge of troubles in Ireland during the First World War.

Oh yes. S o  that  was their  main preoccupation. A n d  the war -  of course they
were interested i n  the war.  Everybody was. W e  couldn't be otherwise, and
especially w i th  so many young men going from the distr ic t  to be kil led, some
of them. I  remember two boys I'd been at  school wi th  being kil led in France,
very soon a f t e r  they arr ived there. I  remember hearing o f  a  cousin -  two
cousins. O n e  was kil led in France the day af ter  he arrived, and the other died
in Egypt.

Was that on your mother's side?

One was on my  mother's side -  her young nephew was ki l led in France. T h e
other was an older man. A n  older generation than my father.
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Were any of your immediate family involved in the war?

No, no they were not. I  had only one uncle who could have gone and he had a

damaged arm. H e  was not eligible medically.

That's the period that I'd like to start talking about with you today. During the
first interview we talked about your family background and your upbringing a t
Yallunda Flat  and we talked about you leaving school when you were thirteen.
Would that have been in 1914?

Yes. I  was born in nineteen hundred and one.

And you told me that you were somewhat out of sorts at this stage of your life.

Yes. I  was a teenager and a nuisance and didn't know what I wanted.

I'd like to talk about your family circumstances in 1914. There was, of course, the
dreadful drought in that year. Can you tell me how that affected your family?

Yes.

Oh yes, i t  was devastating. W e  had t w o  tanks and our  f ea r  was o f  them
running dry.  M y  mother used to  take the washing down to the creek while i t
ran and everything had to  be boiled, you know, even kerosene buckets. N o w

what was the  other th ing tha t  affected us? O h ,  wel l ,  o f  course the stock.
Did I te l l  you about my taking the red cow to the crossing?

That was the sort  o f  thing. T h e r e  was not enough water.  I  just don't know
how my parents managed. B u t  this was the period at which I was so conscious

of m y  parents' anxieties and the  Bank took most people's places. T h e y  had
this ter r ib le  thing called 'the Bank'. O u r  farm went  because we were bank-
rupt, l i ke  many others, and my father then took a job on the rai lway. I t  was
being bu i l t  f rom Por t  Lincoln to  Kimba and he used to work there and come
home at weekends.

Did he have to give up the farm during 1914?

Yes, but we lived there. We  were allowed to l ive on there.

How long did the family remain on that property?

I th ink fo r  about -  certainly fo r  some t ime a f ter  the war -  because then my

father went share farming w i th  a man down at  White's River.  T h e  farm was
owned by Dr Kinmont. H e  was one of  the f i rs t  medical men over there. H i s
headquarters were in Por t  Lincoln. B u t  i t  was managed by -  -  - .  H e  had a
manager and m y  fa ther  went  there  and we  had the  house on the  property
because the manager lived in the township.

That was after the end of the war?
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Yes, I'm t ry ing to think. I  know that  I started nursing from there, so i t  would
have been, I  imagine, the early 1920 years.

Your family were allowed to remain on the old farm. D i d  your father continue to
work it at all?

I th ink he did a l i t t l e  in  his spare t ime.  T h e r e  were a couple of  wells and a
spring. T h e  spring was our l i fel ine. I t  was a walk over hills and gullies, but i t
never dried up. T h e  water was beautiful. B u t  there were wells too near the
house and water was drawn from them.

Did your father continue to work on the Railways for that, what would have been
five, six, seven year period?

Yes, he did. I  can't remember just how long.

And was he a labourer -  a ganger?

Yes, he was a labourer.

Can you remember him speaking of the work?

I remember h im coming home looking te r r ib ly  distressed one day because a
man had been -  -  - .  T h e y  had these funny l i t t le  carriages that went along the
railway t rack and apparently the handle slipped and h i t  this man on the fore-

head and he was kil led. I  remember him speaking o f  that.  A n d  they lived in
barracks, I  th ink,  during the week and we used to  take him t o  the barracks.

My mother drove the buggy and pair -  I don't know how he came to hang on to
them bu t  he did -  then home again. O h ,  we  loved tha t .  T h a t  was a great

expedition t o  go  up  t o  Ungarra. I  t h ink  they'd g o t  as f a r  as Ungarra i n
Moody.

You say you wondered how you hung on to the buggy and pair. D i d  your father
lose his work horses?

Yes, he did. H e  lost his work horses. T h e y  were just -  -  -.  H e  couldn't keep
them on a drought-ridden farm and so they went into a sale.

Do you remember the look of the farm changing during this period?

No, not  much about i t .  I t  was a  very pret ty  place, surrounded by hills. T h e
house was bu i l t  on a  slope and a  creek ran below i t .  I t  was a  very pret ty
distr ict. B u t  I don't remember that  i t  changed very much. I  suppose i t  did. I t
must have.

Your brothers would have been getting older a t  this stage. D i d  they work the
family farm?
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No, t hey  didn' t .  W h e n  they were l i t t l e  boys I  remember them standing on
kerosene boxes to put the collars on the farm horses and the hames, and hitch

up the straps. B u t ,  no, when they were old enough to work they went to work
for t he  surrounding farmers and fur ther  up -  Kyancutta and Wudinna where
the people who l e f t  our  d is t r ic t  went and prospered. I t  was very good land
and they used to go to work for them.

Do you know how your father fe l t  about having to work on the Railways after
being a farmer all his life?

I don't know. H e  didn't say much about his feelings, but I imagine that he fe l t
i t  was a 'comedown', as my mother would have called i t ,  and i t  was.

What about her attitude to this change?

I don't know. She  didn't say much about i t  either. I  imagine she fe l t  i t  quite
keenly too. B u t  of  course i t  was happening to everybody -  to  lots of people -
so we had no undue cause to be sorry for  ourselves.

So, with you leaving school during this crisis year, did you know that you would be
expected to go to work?

Oh yes, I knew that -  that I must do something.

What were the opportunities as you perceived them?

They were very l i t t le .  Work ing  in a shop in the township, going into domestic
service, or  marrying the boy next door. O n e  day -  -  - .  O n e  hot New Year's
Day I  got my sister to  go wi th  me to  the hospital. W e  set out to the hospital

for me to ask Sister Doepke would she accept me.

This was some considerable t ime later wasn't i t ,  that you began a t  Tumby Bay
Hospital?

Oh yes, quite a long t ime. There  was quite a lot in between.

Yes, I'd like to speak about that period.

Well, I  went  t o  work  f o r  a  local  bank manager in  Tumby Bay to  mind thei r
children.

Which bank was he with?

Bank of Adelaide.

And what was his name?

Monfries. M r s  and Mrs Monfries. A n d  they were very nice people. They  had,
at tha t  t ime,  one l i t t l e  boy whom I  adored, and later  on they had a gir l  and
another boy.
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What age were you when you started there?

I think about fourteen.

And how did you get this job?

Well, M r  Monfries came to  our sale. W e  had a sale, you know, 'distress sale'
as they called them. A n d  I  th ink he was the bank wi th which my father had

dealings and he asked my father i f  his eldest daughter would be -  i f  he'd allow
her to  come and work for  them. M y  father said, 'Yes', and there I was.

Do you perhaps only in retrospect feel some sense of irony in that sort of work -
working for the bank?

Oh yes. Ye s .  Ye s  I did indeed. A n d  being naturally a snob, I suppose, I didn't
talk about i t  a great deal. B u t  I  realised more and more how good they were
to me .  T h e y  al lowed me  t o  read the i r  books and took  an interest  i n  m y
mental development and i n  re turn  I  d id  qu i te  a  l o t  o f  work  -  minded the
children and cooked and cleaned. B u t  I  remember them w i th  grati tude and
affection.

Do you remember leaving home to take up the job?

Yes.

How did you feel about that at the time?

I was a rather stol id child -  not given to  showing my feelings very much, and
always looking forward  t o  t he  next  th ing.  L a t e r  on, when I  was older, I 'd
weep b i t ter ly  at  having to  leave home for  any reason, but at  this t ime I don't
remember that  I did. I  think my father fe l t  i t  more keenly than I did.

Did you live all the week with the family?

Yes.

How often would you see your own family at that time?

When they came into the township. Somet imes I  went home and I'd perhaps
take one of  the children wi th me. T h e  eldest boy, Peter, came home with me
one or two holidays I remember.

How long were you with the banker's family?

They came to  town -  -  - .  T h e y  were moved, I  think, a t  the end of  the war.
Mr Monfr ies transferred t o  a  bank here i n  Adelaide and I  came wi th  them.
And I was with them for  two years.

In Adelaide?
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Yes.

Would that perhaps take us up to about 1921?

About 1920 I  would th ink.  A n d  then my  fa ther,  you see, had gone to  th is

share farming job and there was a  lo t  o f  work on the farm and they wanted
me home to help with -  help my mother.

I'd like to talk a  l itt le bit more about your time with the Monfries. C a n  you tell
me what your daily routine would have involved?

Well, I  go t  up and l i t  the  f i r e  i n  the  ki tchen -  the stove, i ron  wood stove.
Then I  milked the cow and I  got to  being -  -  I  was fa i r ly  highly strung and
always looking ahead to  the next job. T h e n  I'd go very early -  sometimes i t
was no t  dayl ight  -  across t o  the  yards, t o  the  yard t o  m i l k  the cow. A n d
somebody to ld Mr Monfries, 'That g i r l  o f  yours is a good riser, isn't she? Saw
her the  other  morning making f o r  the  cow yard a t  about hal f  past f ive' ,  o r
something l ike that.  Then  I  came back and got the breakfast and washed up,
and so on from there.

Would you get breakfast for the whole family?

Yes, but  -  -  I  think they did a lo t  of  the breakfast and gett ing themselves

meals. Yo u  know, Mrs Monfries did. She had been brought up on a farm too.

And did you eat with the family?

Yes.

And did your duties involve housework?

Oh yes. N o t  a  great deal o f  i t  as I  remember. I  remember Mrs Monfries
sweeping and dusting. B u t  I did some.

Was their first child, the girl, a baby when you went to them?

A boy -  he was a boy. Yes ,  I  think he was about ten months old. I  would take

him out in the afternoon in his pram.

And were you responsible for washing and feeding him?

No, not altogether, but I learnt to do these things -  to look af ter  him.

He would have been starting school.

Yes, he started school while I was st i l l  wi th them.

Then were you looking after the younger child during that time?

No, she was born when I  had gone -  when I  went  home. O h ,  yes, and Mrs
Monfries was having th is  baby and I  th ink she f e l t  that  she needed an older
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gir l  would could cook and could do a l l  sorts of things but they asked for me to
come back later.

So was your period of employment with them interrupted during that time?

Yes, during that t ime.

About how long were you home before you returned?

I just can't remember. I  haven't any idea. I  think i t  was not so very long.

Can you remember the sort of wages that you earned?

Oh yes. I  th ink I used to get three shillings a week and my keep which sounds
terrible now, but  i t  was real ly -  -  - .  Y o u  know, i t  kept me in stockings and
things l ike that.

Did you keep all of your wages or did you send any home?

No, I  kept them all.  I  don't think there was anything much to send home after
I'd -  -

How did you compare the home that you were living in in Tumby Bay with the
home that you'd left?

Oh, i t  was a  palace. I t  was actual ly  a  very ugly house. T h e  carpets and
curtains -  i t  was a l l  very ugly according to  standards nowadays. T h e y  were
red papered wal ls and red and blue carpets -  they were quite crude colours.
But i t  was a palace compared to our l i t t l e  mud floored house in the bush.

Do you remember your room?

Yes, i t  was a  long narrow st r ip  o f  room on the  back -  bui l t  on to  the back
outside. I t  had a  single bed -  as f a r  as I  remember -  and a  chai r  and a
dressing table, drawers.

Were you the only one helping in the house?

Yes.

What about washing day? Was that part of your duties?

Yes. I  did al l  the hanging out, anyway. Ye s ,  I helped with all  these things.

I remember you indicating in our last interview that your employers would com-
ment on your accent.

Oh yes, wel l  o f  course I  had a brogue. M y  parents spoke with a strong brogue
- not  unpleasant, and they had pleasant voices. B u t ,  yes, they used to laugh
quite kindly a t  this.  I t  never offended me. No th ing  l ike the ragging we got
when we went to school.
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Do you think your manner of speaking changed during this period?

I don't know -  i t  probably did -  began to  change. I  was always a very precise,

prissy, l i t t l e  gir l ,  and I  remember one of  the inspectors saying when he came
to the school, 'Who's tha t  l i t t l e  g i r l  who pronounces her "ings" so nicely?'. I
think I ' d  g o t  t h a t  f r o m  m y  parents because they  were  sensit ive t o  good
speech.

Did you employers provide your clothing?

No, although they gave me dresses and things. M r s  Monfries' mother was a
wonderful dressmaker and I remember her making me a dress.

Did she live with the family?

No, she l ived on Yorke Peninsula, o n e  of those -  Curramulka I think or some-
where. A n d  they had a farm there.

You would have been a young teenager during this period. What  sort of activities
did you have outside their home?

I went  to  church every Sunday and I met one or two young people there, and
one o f  them used to  take me to  dances in Saint Columbus Hal l  a t  Hawthorn
[AL is speaking now of her t ime in Adelaide with the Monfries] and there was
a -  -  - .  T h e  Catholic young people used to  have dances there, and we used to
go together.

Did your employers supervise your free time?

They were very s t r ic t .  T h e y  were very good and saw to i t  that  I  didn't stay
out la te  very  much. T h e y  were very aware o f  the i r  responsibilities w i th  a
teenager on their hands.

END OF TAPE 1 SIDE A:  TAPE 1 SIDE B

Perhaps now we could talk about the t ime that you went to  Adelaide with the
family. D o  you remember that change?

Yes I  remember. B u t  I  was more useful then, I  could cook, and things l ike
that. T h e  children had begun to go to school.

Had the wife supervised your work and taught you various things?

Yes, she did. She taught me quite a b i t  and supervised my work. She was an
easy going woman and didn't drive me too hard. Ye s  I learnt to do things.

Did your wages increase over the time?

Oh yes, they did.

Do you remember about how much they were?
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No, I  can' t  remember, bu t  I  know that  I  got  qui te a  b i t  more. N o ,  I  can't
remember.

Did the family ask you if  you'd like to move to Adelaide with them?

Yes. A n d  they asked my parents of course. Yes ,  of  course.

Did you want to go?

Yes, I  th ink  so. I  wanted t o  ge t  on t o  the  next  thing. O h  yes, I  th ink so,
without being madly  exci ted about i t .  A s  I  t e l l  you, I  was a  rather stol id
young woman.

Were you sorry to  leave your old home and your old district to  go on to  new
places?

No. I  d idn' t  l i ke  Tumby Bay very  much and -  no, I  wasn't a t  a l l  sorry t o
leave. Sor ry  to leave my fami ly of course, but not the place.

Did you have intentions of going for a  certain period or what did you see in the
future?

No. I  had no ambitions -  well I suppose I had some shadowy ones. B u t ,  no.

What do you remember these 'shadowy ambitions' as being?

Oh, wel l ,  o f  course I was fu l l  o f  the wildest dreams. I  wanted to be a singer
like Amy Castles. I  wanted to do all that kind of thing which was -  - I  was
a great dreamer and a great idealist, you know. I  think I  l ived a good deal in

another wor ld in  my  own mind. B u t  in  the meantime I did the next thing to
hand, as I've always done.

Now tell me just briefly, what was the house like in Tumby Bay, in physical terms?

The bank. O h ,  well,  there was an off ice in front.  I t  was one of these houses -
you see them round here, you know, w i th  -  I  th ink they cal l  them Tudor, do
they, f ront? A n d  there was a verandah in the f ront ,  a long passage - shotgun
passage -  r igh t  through, and tha t  opened on to  a  verandah. O f f  that  was a
sitt ing room, a  dining room which was used largely as a  bank off ice,  and a
couple of bedrooms and a kitchen.

I'm wondering, did you encounter the farmers and the local people as they came to
do business?

No, that  was al l  done in the off ice.

Do you have any idea how he felt about his work during that period?

Mr Monfries? N o ,  I 've no idea. H e ,  I'm sure, was a very conscientious man.
He'd come f rom a  long line, I  imagine, o f  Presbyterian Scots, and was there-
fore very conscientious, and very able I think too.
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What do you remember of the trip to Adelaide?

Oh, we l l ,  w e  came across in ,  I  th ink i t  was the  Rupara th is t ime  -  a  boat

called the Rupara. I  was enchanted. E l e c t r i c  light? I t  was the f i rs t  t ime  Pd
switched on e lect r ic  l ight .  W e  got on the ship and had dinner and then went
to bed. I t  was very necessary in many cases because i t  was f r ight fu l ly  rough
in t h e  passage we  cal led the  Althorpes -  between Kangaroo Island and the
foot o f  Yo rke  Peninsula. A n d  we arrived next  morning a t  Por t  Adelaide. I
think w e  had breakfast and go t  o f f  t he  ship and came by t ra in  f rom Por t
Adelaide to the c i ty.

And what do you remember of your first impressions of entering Adelaide?

Oh, wonderful. I  thought i t  was -  -  O h ,  I had been across once before wi th
Mrs Monfries -  I  think I  told you -  to  mind the baby when she saw her friends
and things. A n d  we went  t o  Carrumulka and stayed w i th  her parents tha t
t ime. B u t  w e  came across t o  Adelaide too .  O h ,  i t  was an enchantment.
There was James Marshall's and John Martin's. I n  James Marshall's there was

a model wearing the most beautiful pink evening dress. T h e r e  was this l i t t l e
trap a t  Government House gates -  a  funny l i t t l e  horse drawn contraption
which I  suppose people hired. A n d  there  were the  t rams and l i f t s  i n  the
stores. A n d  a l l  these beautiful houses and beautiful streets. T h e y  were very
small homes I think real ly. B u t  oh, i t  was an enchantment.

And where did you live?

With Mrs Monfries' friends and relatives in the suburbs.

And when the family moved back to Adelaide, where did they live?

Kingswood. H a d  a  l i t t l e  house i n  Kingswood. I ' v e  of ten seen i t  since. I t ' s
changed hands many times.

Which steet was it in?

Cambridge Terrace.

And did that differ again from their home in Tumby Bay?

Not a great deal. I t  was small, quite small.

Did you have your own room there?

Yes, I  did. I  had quite a nice room there. I  think there were four bedrooms
and a sit t ing and dining room, kitchen and a lobby, and bathroom.

Did they have running water in the house?

Yes, oh yes.
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Had they had that in Tumby Bay?

I don't remember. I  was so used to bringing water in the buckets wherever i t
was. O h  yes, they did. T h e r e  was running water in the bathroom anyway. I
don't remember about the kitchen.

And did they have electric lights in their home in Adelaide?

Oh yes.

What did your work with the family consist of at this stage?

Much the  same kind o f  thing. I  had learnt  t o  cook and I  did quite a b i t  o f

cooking. O h ,  t h e  usual household work -  cleaning -  things l i ke  that .  S t i l l
minding the children whom I  dearly loved.

What were their names?

Peter. T h a t  wasn't his name but he was always called Pete. He's st i l l  around
somewhere. H e  came to  see me a few years ago wi th  his wi fe.  A n d  he also
came t o  see m e  during the  war.  H e ' d  been i n  New Guinea and he won a
mil i tary medal, or  a mi l i tary  cross or some such. H e  came to the ward I was
charging one day and asked i f  he could see Sister L iddy and I  said, 'Yes, I'm
Sister L iddy ' ,  and he said, 'Wel l ,  I  suppose i f  I  d idn' t  know you there's no

reason why you should know me. I ' m  Pete Monfries.' So ,  i t  was marvellous -
a great reunion. H i s  family were living in Adelaide by then.

And then there was Margie -  Margaret -  a very pret ty  l i t t l e  gir l .  A n d  the
youngest one was born when I  was w i th  them a t  Kingswood. O h  dear, what
was i t ?  H e  was k i l led during the  war.  A  beaut i fu l  baby and I  adored him.
James.

You would have been a  young woman o f  what, eighteen nineteen during this
period?

Eighteen or nineteen.

What did your activities out of the house consist of at  this time. D i d  you meet
people in Adelaide?

Yes, I  d id.  T h i s  is  when I ,  through going t o  church -  -  - .  T h e  Kingswood
Catholic Church was not  f a r  down Cambridge Terrace. T h e n  I 'd had in t ro-
ductions f rom my  mother to  some o f  the people she had known -  my parents
had known in the Mid North who'd come to Adelaide to l ive. A n d  they lived in
Unley and Kingswood, Parkside. A n d ,  as I  to ld  you, I  went to  dances a t  St
Columbus.
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So that  was my social l i fe .  I  can't remember anything else very much, or
very exci t ing.  O h  yes, and sometimes -  tha t  was when I  f i r s t  wen t  t o  the

theatre. A n d  they were very -  -  -.  The Monfries were very interested in my
reactions and the play was -  -  -.  Gladys Moncrieff  was in, oh, one of the f i rs t

plays she played in here -  I can't remember. B u t  she was very young, slim and
had th is  beaut i fu l  voice. A n d  o f  course tha t  was another enchantment. I
loved i t .  C a t i n k a  -  t h a t  was one o f  t he  -  -  M a y t i m e .  M a y t i m e  and
Catinka.

Was that at the Theatre Royal?

At  t he  Theatre Royal, yes. I  used t o  go up in to  the  gods and I  remember
taking Pete wi th  me one day, and his l i t t l e  bright eyes looking up at me as we
scrambled up the stairs. I t  was a fearful scramble to get to the gods. O h  yes,
that was one of the things.

Were you able to bring friends home to the house in Kinsgwood?

No, I didn't ever ask to. N o .

Did the family involve you in their outings?

Let me see, I  think we had a car at  that  t ime. Yes ,  they did sometimes. B u t
as I  got to make my own social l i fe  and they of course had theirs, not so much
as in  the country.  T h e y  bought a  car in  Tumby Bay and I  used to  go every-

where wi th them in that.

What were the circumstances of you returning to Eyre Peninsula?

My father had, by this t ime, gone sharefar ming and my mother needed me at
home. M y  sister had gone to work in the township in a store. She came home
at weekends. T h e  rest o f  the fami ly  were st i l l  at school and there were cows
to be mi lked and bread to  be baked and a l l  sorts o f  things to  do. S o ,  that's
what I did for  the next couple of years.

Did you want to return?

Yes, I  th ink so. I  loved my fami ly  very dearly and, yes, I did. A n d  that was a
very pleasant l i fe  too. I t  was a farming distr ict  and we knew a great many of
the people around.

What sort of social activities would you be involved in there?

Oh, dances and concerts when they happened. I  remember I  had a  twenty
f i rst  b i r thday  par ty  a t  home and other  young people -  -  - .  T h e r e  weren't
many people o f  my own age. T h e y  would have 21st birthday parties. A n d  the
dances at  the hall and the Institute. Footba l l  matches.
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Which township would you have been going to?

Tumby Bay.

Did your family give you an allowance at this stage?

Yes, I  expect they did. I  don't  remember real ly  very much. O h  yes, I  was
always given some money. N o t  very much because we didn't have much to do
things.

What was the home like that you were living in?

Oh, i t  was a  qu i te  n ice house. T h e r e  was a  l i t t l e  passage f rom the  f ron t
door. N o  one ever used the  f ron t  door -  i t  was always the back. O f f  that
opened a  bedroom f o r  m y  sister and mysel f  and m y  parents, and the  ha l l
opened into -  down a step -  and opened into a room which was a sitt ing room,
more of less. A  dining room. There  was a dining table in i t  but we always ate
in the  kitchen. A n d  there was a kitchen. I  don't remember very much about
i t ,  but  I  th ink there was -  -  - .  T h e r e  was another room, yes, I 'm sure there
was another room for  my brothers. B u t  i t  was a quite pleasant l i t t le  house.

Not mud floors in this one?

No, I  think we had board floors in this one. They  were very grand.

I think you were mentioning the last time after we'd finished the interview, that
afternoon teas were something of an occasion.

Oh yes. L a d i e s  o f  t he  d is t r i c t  would inv i te  the  others t o  come and have

afternoon tea. T h a t  was the thing. Y o u  didn't invi te people to dinner or,  i f
they came by a t  dinner t ime  -  i t  was the middle of  the day -  well,  o f  course
they always stopped and had a meal with you. B u t  afternoon tea was the very
elegant th ing.  W o n d e r f u l  cooks, a l l  t h e  women round there.  T h e y  made
beautiful cakes. T h e  suppers a t  the dances and concerts were real ly some-
thing. A n y  amount of butter and eggs of course.

I remember  one  d a y  M r s  Schramm c a m e  t o  a f ternoon t e a  w i t h  h e r
daughter Jean who was my age, and I fe l t  rather humiliated because, although
I could make my own dresses and my sisters' and did, I never learnt to crochet
or t o  kn i t .  A n d  t he  th ing t o  do was t o  play the piano, paint  pictures and
sing. W e l l ,  most o f  my -  a good many of  my friends did this very badly. M y
mother used t o  say,  ' I  don't  know why you can't  crochet o r  kn i t  l i ke  other
people'. S o  I  remember this day, Jean Schramm got out her needlework after
we'd had afternoon tea, and fo r  th is reason I 've hated my friends to come in
and star t  kni t t ing.  I t  always harks me back to these days when I fe l t  such a -
oh, outback wild turkey. (laughs) I  couldn't knit.
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But m y  mother gave me no cred i t  fo r  the fac t  that  I  had made my own
dresses f r om the  t ime I  was twelve, which was much more useful. S h e  was
always holding this fr iend o f  ours up to  me as an example. T h i s  g i r l  was an
only chi ld o f  a  widow and she was perfection. O n e  day I  said, to  mother -  I
savagely turned on her and said, 'No, I don't think much of her. I ' ve  got twice
as much brains as she's got,  even i f  she can do her old kni t t ing and her old

crochet work.' (laughs) Occasionally I'd have a spurt of rebellion.

It's interesting, isn't i t  the standards expected when you would have thought that
the practicalities were much more important?

You would th ink  so wouldn't  you? I  remember saying, 'She can't  sing, she
screeches,' and as we all had a very quick ear for  sounds and music.

Were there any opportunities to take singing lessons?

No. T h e r e  was a gir l  -  her brother incidentally has wr i t ten a book called We
Survived -  called Linda Roediger -  and she gave piano lessons. T h e  book was
We Survived and it 's a very good one, I think, of  i ts kind. Yo u  know, the kinds

of l ives we l ived then. B u t  Linda played the piano and she sang, and I  think
she taught music. O h ,  but before that  my mother was deter mined that  I  was
going t o  have some o f  the lady-l ike graces, so a  neighbour's daughter -  this
was when I  was a chi ld -  attempted to  teach me the piano. I  became quite
proficient i n  the f ive f inger exercises. A n d  another t ime i t  was the violin. I
don't know who was the f i rs t  t o  teach me that. Someone not much older than
myself. O h  yes, I  remember -  no t  much older than myself ,  and nearly as
bad. A n d  I resisted that too.

Your household had their own piano?

We had a l i t t l e  board piano. I  don't expect you've ever seen one. A  t iny l i t t le
piano. M y  sister -  eighteen months younger than I am -  could play anything.
She had a l l  the skills that  I  didn't have and she was good at  tennis and things
like tha t .  M y  inst inct  i f  I  saw a  bal l  coming towards me was to  run away.

(laughs) But she was good at al l  sorts of things. A n d  she could play, you know,
simple tunes.

We've been talking about the period until -  -  I  estimated that you must have
been about 23 when you went to Tumby Bay Hospital.

Yes, I think I was. N o ,  I think I was not quite twenty two.

Had you made a conscious decision to embark on a career at that time?

No, i t  was just the next thing to do. I  don't think I very often made conscious

plans t o  do anything. T h e y  just  sort o f  came my way. B u t  this, I  definitely
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did -  oh yes I did. N o t  a plan for  a career but I  showed a good deal of deter-
mination f o r  an extremely shy g i r l  t o  go t o  Matron, who was a  formidable
figure in  our town and a splendid woman. A n d  anyhow this day, this hot New
Year's Day, we went up nearly to the hospital and I said to Vera, 'I think we'll
go back now'.  I  couldn't face  i t .  A n d  anyhow a  week o r  two  la ter  I  saw
Matron in the shop -  in one of the shops -  and I spoke to her then and she said,
'Yes', and oh tha t  was wonderful, you know, to be accepted l ike that  without
any trouble at  all. So in about a week I had a summons to the hospital.

Why nursing, do you think?

Well, i t  was the only other thing to  do, besides the other openings o f  which
I've told you.

You said last t ime we spoke that perhaps you were influenced by your grand-
father's illness and your grandmother had hurt her arm at one stage.

Yes, I  might have been.

I was looking at the medical services available on Eyre Peninsula at the time and I
believe the Tumby Bay Hospital had only opened in 1912.

Yes, that  was before my t ime. I  can't -  a Matron Chambers opened i t .  Then

she went and i t  became a distr ic t  hospital. I  think in her day i t  was a private
hospital. T h e  distr ic t  took i t  over.

Do you remember how your family coped in times o f  illness when you were a
child?

I remember o u r  sending f o r  D r  K inmont  when Vera  had appendicit is and
mostly we were driven into Tumby Bay. M y  father was gored by Fuss's bull at
one stage and was very badly gored, and a neighbour took him to  Tumby Bay
Hospital. T h e r e  was a Dr Cormack, a Scotsman. H e  was the doctor. I  don't
know how long m y  fa ther  was away but  i t  was a  very dreadful t ime  for  my
mother.

Was he very badly injured?

I think so, yes. H e  was walking between our place and my grandmother's and
he wouldn't go home because my mother was expecting another baby and he
didn't want  t o  f r ighten her so he went to  his mother. A n d  she set things in
motion and he went to Tumby Bay Hospital.

Was that perhaps at the time when it  was still a private hospital?

I think i t  was, yes.

And there would have been a local doctor attached to it.
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Yes, we l l  then -  this was af ter  the war -  Dr  Wibberley, Dr  Brian Wibberley -
came there, and Sister Doepke. T h e  Wibberleys were wonderful people too.
His fa the r  was the  Reverend Br ian Wibberley -  no you wouldn't remember
him. H e  was a leading Methodist clergyman. D r  Wibberley was a marvellous
person, wonderful. N o  one knows how much good he did in that  distr ict .  H e
was very keen that young people should have clubs and things l ike that.

Do you remember your parents' reaction to your decision to become a nurse?

Oh yes, they were very approving. M o t h e r  said to  me, 'Now look Annie, even
i f  you don't l i ke  i t  you'd bet ter  stay fo r  a  few weeks'. So ,  a t  the end of the
week I  came home fo r  my day o f f ,  and I think they were terr ib ly  afraid that
I'd been tipped out. N o ,  they were very supportive and very pleased. I  think
my father was even proud of me.

Had you had any experience of nursing within your own family or the bank
manager's children?

No, not  real ly.  I  probably took them drinks i f  they were sick in bed, but not
much. W e  were a very healthy fami ly,  you know, brought up on salt pork and
things l ike that, but we were very healthy.

Do you remember home remedies?

Oh yes. T h e r e  was eucalyptus, there was Epsom salts and there was senna.
Vile concoctions, which we were given the appropriate times.

What was senna?

They were leaves and you infused them as you did tea.
I remember them st i l l .  Simply horrible, f r ight fu l .  A n d  there was treacle and
sulphur. Ye s ,  sulphur was another thing we were given sometimes. I  think i t
was a  laxat ive.  A n d  eucalyptus. O l i v e  o i l  was always there and binding up
cuts and things.

What sor t  o f  occasions would you b e  given t h e  home remedies? C a n  you
remember the specific treatments for various illnesses?

Well, eucalyptus was good for  everthing. B a d  colds -  you got i t  as an inhala-
tion o r  had i t  rubbed on your chest. M i x e d  w i th  o i l  usually because i t  was
severe on very f ine skins. I t  was a sovereign remedy. Mos t l y  colds and things
like that.

What about the senna.

The senna. T h a t  was a laxative. I n  fac t  i t  was a purgative. A n d  so was the
Epsom salts.
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Were the treacle and sulphur -  -  -?

Yes, that  was a laxative too?

Was constipation a general problem do you think?

I don't  know. I  seem t o  remember tha t  we were conscientiously dosed w i th
this. I ' m  sure we didn't need i t .  O f  course we didn't have a great deal of f ru i t
- had no f ru i t  -  very l i t t le  vegetable excepting the cabbages.

So perhaps these were preventative rather than cures?

Yes I think so.

END OF TAPE 1 SIDE B: TA P E  2 SIDE A

Let's now ta lk  about your early t ime  a t  Tumby Bay Hospital. W h a t  do you
remember of beginning work?

I remember presenting myself to Sister Doepke, crackling with starch and fu l l
of wonderful ideas o f  laying my cool hand on a fevered brow and the rest of
i t ,  and she said, 'Annie, w i l l  you mi lk the cow?' (laughs), so o f f  came my cuffs
and o n  w e n t  t h e  b lue  apron and  I  m i l ked  t h e  c o w.  A s  a  Jun ior  P r o
[Probationer] that was my twice a day duty.

Can you describe the hospital to me as you remember it?

Yes. T h e r e  was a hall where -  -  - .  I t  had a return verandah. I t  was right on

the beach, beaut i fu l ly  situated, and you heard the  sea a l l  the t ime -  waves
coming in. A  verandah. T h a t  opened into a hallway and that -  -

What does the term return verandah mean?

One of  those which came across the f ront  and down the side and i t  might open

into a  hal lway on one side and a  big room on the  other.  W e l l  th is hallway
opened -  turned -  on the l e f t  in to  a  passage. T h e r e  were rooms in f ront ,  a

ward, Matron's room and a dining room -  the place where we ate and Matron
did her  books and things, she had no s i t t ing room excepting tha t  one. A n d

next t o  t ha t  was the theatre where the  midwi fery  patients were delivered,
and a couple o f  rooms across the hal l  -  wards, small empty bed wards -  and
then a big ward which held four beds.

So how many beds in all in the hospital?

I t  couldn't have been more than ten I would think.

Was the hospital filled to capacity generally?
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Yes, always. T h e r e  were always midwi fery  patients. H a l f  o f  the patients
would have been midwifery and their babies.

What other members of staff were there?

There was a nurse, an older nurse called Marg, and there was Bourne, Annie
Bourne, my great fr iend who later had a couple of hospitals over on the coast
- opened them -  and was a  marvellously competent person. A n d  there was
another one called Stoyel. Four  of  us and Sister Doepke.

Was Annie Bourne your age?

No she was older than I  was. She died only a few years ago having lived into
her eighties.

Were you the only Junior Probationer?

Well, I  t h ink  Stoyel  was considered a  Junior.  H e r  ma in  idea was t o  ge t
married, and she did.

Did she finish her training?

Oh no, she didn't. I  think she did a midwifery training though.

I believe at the time, because of the nature of the hospital, being a small one, that
you were t o  be  there in  the f irst  instance for  eighteen months to  begin your
training.

Yes.

Can you tell me what your training consisted of?

Oh yes. A l l  the basic nursing skil ls -  or some of  them anyway. T o  sponge a
patient, t o  make them comfortable, and she was a  wonderful teacher Sister
Doepke and inspired you wi th the r ight  ideals. T h e r e  was that.  A n d  then we
had to  learn physiology and anatomy of  a very basic quali ty. D o c t o r  used to
give us anatomy and physiology lectures. T h a t  was a fear fu l  batt le.  I  had
this -  we a l l  had, I  expect -  an education -  our education disabilities. A n d  I
remember t h a t  Marg and I  had to  go to  the local headmaster t o  pass a test

which wasn't very hard -  an educational test.

That was a prerequisite of training?

Yes, that's r ight.

What did that involve?

Oh, jus t  I  th ink  reading and wr i t ing and -  the three R's. B u t  I  remember, I
was never ve ry  good a t  ar i thmet ic  -  didn' t  l i ke  i t  -  but  one day the  head-
master said to me, 'Do you read a lot?', and I said, 'Yes, as much as I can'. H e
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said, 'Yes, you spell very well ' ,  so we got through that  quite reasonably corn-
fortably.

You say that the doctor gave you lectures. D r  -  -  -?

Dr Wibberley.

And where would he give you the lectures?

In the sitt ing room of  the hospital -  sitt ing cum dining room.

What sort of lectures were they?

Well, anatomy -  you know, the framework -  and then the function o f  various
- -  -.  C i rcu lat ion,  and all that kind of thing.

Did you have textbooks to work with?

Yes, we  had one. I  can't  remember what  i t  was, but  we worked f rom that .
But i t  was a very uphil l  push. I  found i t  profoundly interesting -  very,  very

interesting. A t  the end of that period we took an exam.

Locally?

Yes. Somebody came and sat wi th  us while we answered the questions on the
paper.

What sort of cases did you help to nurse during this period?

Pneumonias. T h e r e  were t w o  boys o f  f i f t een  w i t h  pneumonia a t  d i f ferent

times. A n d  I  was on night duty fo r  one o f  them -  oh, I  used to  look at  him.
Matron used t o  say, 'You know, you must take very great care o f  him. H e
might easily die,' and he was very,  very sick. A n d  then one night he started
to -  his skin started to act  -  and his temperature was coming down. So  I  did
all the usual things -  dried him o f f  and put him in  warm clothes. A n d  in the
morning Sister Doepke said to me -  I  didn't know whether he was going to die
or what ,  what  a l l  th is  portended -  but  she said, 'He's had a  crisis, '  and she
said, 'You're a good l i t t le  nurse, Annie.' (laughs) N o  praise I've ever had in my
li fe has meant as much to me as that.

Certainly I  was we l l  meaning, b u t  t h a t  was about a l l .  T h e n  there was
another boy o f  t he  same age. H e  had a  very  severe pneumonia and -  -
Those I  remember v e r y  we l l .  T h e r e  were  appendicit is cases sometimes.
Doctor operated on them.

Did you assist with the operations at this stage?

Oh no.
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Or observe?

Yes I  observed him, but  only Sister Doepke was scrubbed up, as we called i t .
She assisted doctor and gave -  -  - .  She gave the anaesthetic too. She could
do anything.

What do you remember of the standards of cleanliness, asepsis?

Very rigorous. W e  were told that we must wash our hands very careful ly. We

must soak them in biniodide before we touched a midwifery case, 'because, i f
you don't, t ha t  woman might  get sepsis and die and her death would be your
fault '. O h ,  we took i t  very, very seriously. S o  much so that  in the f i rs t  f ew
months of  my training I'd scrubbed so much, and soaked so much in biniodide,
that m y  hands were pract ical ly  raw and Sister go t  Doctor to  look a t  them.
And he gave me something and told me not to  use such strong biniodide. O h
yes, she had very  r ig id  standards o f  cleanliness. I  don't ever remember a
midwifery case running a temperature.

And you assisted with the midwifery cases?

Well, I  stood around. I  suppose I  helped some way,  bu t  i t  was Doctor  and
Sister who d id  the deliveries. T h e  f i r s t  one I  saw I  had no idea o f  what to
expect and I  was apparently looking pret ty  waf ty  and Sister said, 'You go out
to the  back door and take a  few deep breaths' which I  did. S h e  said, 'You
don't need to come back i f  you don't want to,' but I thought I'd better, so I did,
and by degrees i t  came to  be rather wonderful -  the tenseness and then this
baby's cry.  I t  was really something. B u t  I didn't do very much. Ann ie  Bourne
did much more because she was so much more competent and so -  -

What do you remember of Sister Doepke?

She was a short, compact, at t ract ive looking woman. She  had beautiful dark
blue eyes and a strong face, and she was very strong and vigorous. H o w  she
did a l l  t he  work  she did! B u t  she never seemed t o  be  t i red .  S h e  played
croquet and she had, oh, a lo t  of  friends -  a great many friends. Ye s ,  a f te r -

wards, she died o f  a  malignancy a t  South Terrace. W h a t  was that  -  Nar ma
[Nursing Home] - this was when I was in the Army -  I used to go to see her.

Did she become something of an ideal to you?

Very frightened of her -  scared to death. B u t  her standards were my ideal.

What were her methods of discipline and authority?

Oh, she looked at  you frost i ly  and a few crisp words and you were reduced to

tears or  whatever. I  remember her accusing me of  doing something one day
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that I  hadn't done, and to her surprise I  stood up to her. I  said, 'No I didn't do
i t .  I  d idn' t  do that , '  and I  looked a t  her and she could see tha t  I  was in  a
blazing rage and she quietened down. I  think she believed me. B u t  she was a
fine character.  A n d  she enjoyed l i fe .  S h e  had the  vigour t o  enjoy a  good
social l i fe  and to work very, very hard.

What of your own life at this time?

Well, there were dances, there were concerts, there were f i lms. T h e r e  were
pictures by that  t ime. O f  course there had been for  a long t ime before that.

And there were picnics and there was my l i fe  at home with my fami ly.

Did you get home just once a week during that time?

Oh no, i t  wasn't far away. I  could run home any t ime I liked in my t ime off .

Did you live at the hospital?

I l ived at  the hospital, yes.

You would have been paid to train.

Yes. I n  my  second year I  got  twelve shillings a week, the f i r s t  year  seven.
And twelve shillings a week -  riches.

Did you keep all your money yourself?

Yes, I  th ink I  saved i t  up because I knew that  I'd be coming on to Adelaide by
this t i m e  and m y  parents wouldn't  have taken i t  f rom m e  anyway. T h e y

wouldn't have l e t  me  give them anything. I  l iked to  give them presents. I
liked t o  give my brothers and sisters sweets and things. B u t  mostly I  think I
saved i t  t i l l  I came to the Adelaide where the pay went back to seven shillings
again.

Let's talk about the move to Adelaide to continue your training? W h a t  year did
you go on to Adelaide.

I think i t  would have been 1924.

Were you looking forward to going?

Yes I  was looking forward t o  everything. Ye s ,  I  looked forward t o  going.
Great terror.  I  was very terr i f ied and had reason to be.

Why do you say that?

Oh wel l ,  i t  was so completely unknown t o  me  then. L i f e  i n  a  b ig hospital
would be so di fferent  and i t  was.

Did you know anybody there?
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Yes Bourne. Anne  Bourne had gone on. She transferred about a year before.

What do you remember of that trip?

I came over b y  -  what  was the  boat  a t  t ha t  t ime? T h e  Investigator, no t
Investigator -  Wandana. A n d  I  came up by train and Pd met a woman on the
ship who was a trained nurse, and I  think she fe l t  sorry for  me. She took me
to lunch a t  the Grosvenor. Then  I  went to  the Adelaide in the afternoon and
Sister Cr i tch ley was the Home Sister and she gave me the cap and the apron
and all  that and I was to start  the next morning at six o'clock.

Where did you live in Adelaide?

The Nurses' Home -  it 's s t i l l  there. I  think it 's -  -  I ' m  not sure i f  it 's called
the Eleanor Harrald who was the Matron then.

And that was on Frome Road?

I t  was on Frome Road, yes. W e l l  we lived there. I t  was a three storey build-
ing. W h e n  they bui l t  i t  they'd made -  I  think i t  was supposed to have been a
swimming pool in the basement -  but they forgot to put any holes in i t  to  le t
the water  in,  o r  something l ike that.  A n d  on the second f loor they forgot to
put any baths in. T h e r e  were baths bui l t  on to the balcony -  three of  them I
think -  and I  don' t  know i f  there  were more on the  top  f l oo r  o r  not.  N o
showers of course.

Did you share a room there?

For a while, yes. I  think in one's f i rs t  -  -  I n  my second year i t  would have
been because we went in  as second year Pros, I  shared a room. A f t e r  that  I
had one to myself.

Tell me about beginning work in the big hospital.

Oh, i t  was f r ight fu l .  I t  was dreadful. I  hadn't a  clue in the world, and they
didn't teach you. T h e y  threw you in.  I  don't know, I  suppose a l l  the sisters
are dead, so they  can' t  be offended (laughs). B u t  I  consider t ha t  we were
dragged up from a nursing point o f  view. T h e  Black Pros, who were the ones
who began a t  the hospital, were taught something, but  we were supposed to
know a  b i t  about  nursing and some d id.  T h e  g i r ls  f rom Mareeba [Babies
Hospital] were very good, but f rom various sizes of  country hospitals you can
imagine. I  had given one inject ion before I  went  there. W e  used t o  give
enemas w i t h  a  pump sort  o f  contraption, and I  didn't know what to  look fo r
when I  was to ld to  give an enema. O n e  day I heard myself referred to -  oh,
the gir ls were talking about what a dreadful day they'd had -  and one of them
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said, 'And they sent us a raw transfer g i r l ,  wh o  was me. (laughs) I  was not
unduly upset because I knew my place in the scheme of things by then.

And I  was so unhappy, te r r ib ly  unhappy. I  was quite sure that  I 'd never
make i t .  I  was real ly terr i f ied o f  everybody. Any th ing  in a white coat, even

the barber, I was frightened. Oh ,  i t  was dreadful, dreadful.

Well I  got sick -  oh then, we used to have to do a st int a t  'Cons' Home' as
we cal led -  the Consumptives' Home on North Terrace. A n y w a y,  I'm talking.
You ask the questions.

Oh no.

And I  got  sick. I  came over absolutely farm fresh for  the TB bugs and I  had
pleurisy and some pericardit is and spent some weeks in  the  sick room and
then was sent home on sick leave. I  think i t  was about eight months before I
came back on duty  again. B u t  a f te r  t ha t  i t  seemed to  go bet ter  and a f te r
about a year I  began to feel some confidence.

How long had you been in Adelaide before you had to return home ill?

I think i t  was in my f i rs t  year at  the Adelaide.

Were you debilitated to the extent that you couldn't work at home?

Oh no, I  recovered pret ty  quickly and got  around and did things. I  made the

most of  i t  of course.

Tell me about the hierarchy that you would have encountered.

Well a t  the top was Miss Harrald who was ta l l  and stately and handsome and
of whom everybody was i n  awe. T h e n  there was Sister Barnes, the  Home
Sister, Sister Cr i tchley who was another Home Sister, and Sister Cunningham

who was a  Theatre Sister and t he  most  te r r i f y ing  person. S h e  real ly  was
terr i fy ing. I  worked under her fo r  quite a  while and got on quite wel l  unt i l
one day I  charged through something -  a line, leading to a contraption on the
bed which was put over the patients when they came back from the theatre to
keep them warm and i t  was plugged in, and I  charged through this rope. A n d
that was the end o f  my popularity w i th  Sister Cunningham. (laughs) O h  she
was very, very hard. We  thought al l  of them were.

Then there were the Ward Sisters who were -  some very nice -  very hard
working, and some of  them taught us things. Some just didn't bother. The re
was one sister in  Ophthalmic who was quite i l l i terate and the best teacher of
them al l  -  Roebuck, her name was Roebuck -  but she was a very good teacher.

How were you trained? Yo u  would have had a series of lectures.
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Oh yes, we did. W e  had lectures. S i s te r  Cri tchley gave us lectures down in
the swimming pool  t ha t  never was and they  were jus t  elementary nursing

lectures. I  can't remember i f  they did much good. Then the doctors -  - -. We
had to  get  up i f  we were on night duty a t  one o'clock and go to the doctor's
lectures down at  the University -  that's where they gave them. F i r s t  year the
f i rst  t h i ng  you d id  was Surgical, o r  Medical, according t o  where you'd had
most o f  your training. I ' d  had mine in Surgical so I  took a Surgical exam and
just scraped through.

You mean that you'd been on the Surgical Wards?

Yes, I  had. T h e n  the next one was Medical. N o ,  I  had done a good deal o f
Medical work and a good deal o f  general work in 'Gynae[cology] wards, and so
I asked Sister  could I  t ake  m y  General exam and take  m y  Medical exam
after.  A n d  fo r  some extraordinary reason she le t  me. S o  that  was another
hurdle over. L a t e r  I took the Medical exam. T h a t  was how i t  went.

How did you compare the training that you'd received in Tumby Bay with that you
received at Adelaide?

Oh, o f  course the Adelaide training was much more comprehensive. B u t  for
training -  detai l  and a l l  the rest  o f  i t  -  Tumby Bay -  -  - .  S is te r  Doepke had
these very good ideals and everything had to be done very well. I t  seemed to
me very slap dash at the Adelaide. F o r  one thing I was horrif ied a t  the colour

of the sheets. T h e y  had unbleached calico drawsheets and I was very shocked
at th is a f te r  the beautiful whiteness of  our rain washed linen at  Tumby. O h ,
i t  was a  d i f fe rent  th ing altogether -  very,  very  d i f ferent .  O f  course there
was no Midwi fery at the Adelaide.

Do you feel that the time at Tumby Bay had prepared you?

No, i t  hadn' t  prepared m e  f o r  hospital at t i tudes, bu t  you know, t h e  basic
things, yes, i t  had. I  think I  could make a patient as comfortable as any and I

could wash them very  we l l  and see tha t  they were warm and comfortable.

These things. A n d  I  never fo rgot  my  ear ly t ra in ing in  asepsis. B u t  i t  was
very, very  di fferent.  D o c t o r  Wibberley and Sister Doepke were interested in
us. They  encouraged whatever spark of gumption was there.

Did you feel that sort of support lacking at Adelaide?

Oh yes. I  remember walking across the  courtyard one day t o  the  Nurses'
Home, and I  met  Sister Verco -  we used to call  her Auntie Polly -  and she was
a big f a t  woman, and very  sweet. A n d  she smiled a t  me, and said, 'Good
morning Nurse,' and I  thought, 'Well thank God there's someone human around
this place anyway.' (laughs) She was sweet.
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How much do you think i t  was you being an outsider having to settle in and how
much do you think it  was different standards?

I th ink i t  was a  great deal my being an outsider and having to  sett le in. B u t
all round me were gir ls who were finding the same diff icul t ies -  transferring
from smal ler  hospitals. B u t  I  don' t  th ink  very  many came f rom a  smaller
hospital as Tumby Bay.

Did you make friends amongst the trainees?

Oh yes I  did. Yes ,  some very good friends.

I believe there were rather strict rules about time away from the hospital.

Oh yes. H o m e  by,  what was i t ,  9  o r  10 or  something l ike that .  Ye s ,  there
were very s t r ic t  rules. A n d  men you'd have thought were -  -  - .  We l l ,  I  don't
know. B u t  you must never be seen talking to a student. Some of the students
would come and there'd be girls they knew - had met. They  wondered at their
caginess and wanting to  get  away f rom them so quickly.  Te r r i f i e d  o f  being
seen.

Did you have the opportunity, after you returned again to the hospital, to see your
family much?

Yes, I  went home on holidays -  a couple of holidays -  while I was st i l l  training.

Do you remember what you were thinking about the future at this stage? D id  you
have any plans?

No, I think 'suff icient unto the day' was my motto always. Towards the end of
my t ra in ing  I  d i d  begin t o  t h ink  I  would go t o  t he  Royal  Br i t ish [Nurses'
Association] and I  would do  pr iva te  nursing. I  wanted t o  ge t  away f rom
hospitals. T h a t  was about the pinnacle of my ambition. (laughs)

Did you have any ideas of going on and doing Midwifery training?

No, I  never wanted to  do Mid. because I 'd had so much o f  i t  a t  Tumby Bay.
Always, I  remember,  t he  be l l  would r ing and you'd see one o f  those dress
baskets. I  don't  suppose you've ever seen one. T h e y  were cane -  wicker -
baskets, and they had a l id -  there was a l id -  and i t  would stretch a long way
and put  a  l o t  in  i t ,  and had a couple o f  straps round i t .  W e l l ,  t ha t  came in
ahead of the patient, fu l l  of her clothes and the baby's clothes.

END OF TAPE 2 SIDE A:  TA P E  2 SIDE B

And then you had to get the patient to bed -  bathed and to bed -  and prepared
as fa r  as you could, and then cal l  Sister, and she'd decide how fa r  advanced
she was. She  would te l l  you to watch her fo r  every f ive minutes or so, to let
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her know when the  pains came a t  regular intervals. T h e n  you cal led her
again. A l l  tha t  -  those dreadful nights and babies wail ing. Bab ies  don't cry
now as much as they used to. I 'm  sure they don't. They' re better fed. A n d  all
this, and I  thought, 'No, nothing wi l l  make me do Midwifery'.  Bourne did. She
went on t o  the Queen Vic  as i t  was [Queen's Home] -  yes, the Queen Vic we
called i t  then  -  and d id  her  Midwi fery.  Because she had def in i te  ideas o f
where she wanted to go and I hadn't.

I know a t  the Children's Hospital there was something o f  a  tradition o f  doing
district nursing for a period of time. Were you aware of that opportunity?

No. N o ,  I  d idn ' t  know tha t .  Y e s  a  great  many d is t r i c t  nurses were  e x
Children's Hospital trainees now that I remember.

So you went on to the Royal British Nurses' Association.

Yes, when I  f inished my  exams I  went down to  say goodbye to  Miss Harrald.
Oh she was away a good deal o f  the t ime that I  trained. A n d  Miss -  -  O h
dear, i t 's dreadful how your memory just lets you down.

Her successor was it who you had to go to?

Yes, and she was nice, very  human -  dear l i t t l e  woman. S h e  acted Matron
most o f  t he  t i m e  t h a t  I  was there.  S o  I  didn' t  see so very  much o f  Miss
Harrald.

She was very near retirement, wasn't she?

Yes, I  think she was. I  don't remember -  -  O h ,  yes, I  do remember one or
two things. I  went to Sister Kitson's ward and Matron Harrald did her rounds
one day and, I  don't know what Sister Kitson had said to her about me, but she
came into the pantry -  and she was very ta l l  -  and Sister Kitson. A n d  there
was a horr id l i t t l e  Ward's Maid there who dropped her bucket and stood with
her hands akimbo wai t ing f o r  the  slaughter, and i t  came. 'Nurse ,  you don't
seem to  know very much,' and o f  course I  didn't u t ter  a word. A n d  the next

t ime I  went  down on something quite other.  I  had very long th ick hair and I
used to  wear i t  in  wheels over my ears, and she said, 'Nurse, you're not here

to be an ornament. Yo u ' r e  here to learn to be a nurse. Don ' t  do you hair l ike
that i n  fu ture,  and push your cap up so that  I  can see i t '  -  l i t t l e  ' ice cream
cones', you  know,  and w e  p u t  them as f a r  back as possible, bu t  we  were
supposed to wear them on the top of our heads.

The uniform, I  think, was changing a t  that t ime. D i d  you go into short sleeves
while you were working?



ATB/4/129-4 M i s s  Anne LIDDY 6 2 .
'S.A. SPEAKS' 8504 Pt 2

I th ink we did. I  th ink we had short sleeves wi th cuffs on them, and aprons,
and these l i t t l e  ice cream cone caps -  black stockings and shoes.

How did you come to work for the Royal British Nurses' Association?

Well then, several o f  the nurses had l e f t  and some o f  them had gone to  the
Royal Bri t ish, and this is what everybody told me I should do i f  I wanted to do
private nursing -  get away from hospitals. S o  I went to the Royal British and
the Matron was Miss Mullaney, and she was a marvellous person too. She took
me on the staff  and we were sent to al l  sorts of places.

Did you live at -  -  -?

Lived there, yes.

That was twelve Dequetteville Terrace.

Twelve Dequettevil le Terrace. W e  kept our clothes and possessions there and
usually had the same bed -  the same room nearly always, and often the same
bed.

Were they share rooms?

Oh yes. Th ree  and four beds.

What was the pay like, do you remember?

Oh yes, we got three guineas a week and we were kept o f  course. B u t  out of
that we had t o  pay the  Royal Br i t ish a  percentage and our board when we

stayed there.

Can you remember how much that was of your pay?

No, I  can't remember. I  was trying to remember the other day, but I can't. I t
was reasonable I imagine.

What of your work?

Well, you had t o  go anywhere any t ime.  T o  a l l  sorts o f  country distr icts -
Murray Bridge, Orroroo, Mount  Gambier -  anywhere a t  a l l .  A n d  you grew
very fond o f  t he  people a t  t he  d i f fe ren t  hospitals. I  loved going back t o
Murray Bridge and Orroroo was quite good fun too.

Did you go into private homes as well as hospitals?

Yes, private homes too -  mostly in the suburbs.

Did the Royal British provide temporary nurses for hospitals?
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Yes they did. Some of  our cases were very long. O n e  of  mine -  I was on one
for three years.

At what stage was that?

Oh, that  was later.  I  think in the early thirt ies.

What did that case involve?

An elderly paralysed woman.

Was that in the suburbs?

Yes.

What do you remember about the early cases? Would i t  have been the three year
period up until 1930 that you were with the Royal British? When did you start
with them?

I started when -  -  I  finished i n  1927 -  I  was twenty  six. 1 9 2 7  -  yes. W e
would go to homes here in the suburbs. Sometimes in the country we went to
homes.

Can you remember some of your early cases?

Yes. T h e  very  f i r s t  one  was across t o  -  where is  i t ?  N e a r  the  border o f
Victoria and South Austral ia.  I  can't remember the l i t t l e  township. B u t  the
patient died very  soon and I  stayed on a  f e w  days and helped. T h e y  qui te
often asked you t o  stay on a  f ew  days and help, so you might  have to  sew
crepe on  t h e  men's armbands, and help ve r y  distressed -  o f ten  distressed
family.  A  l i t t l e  b i t  o f  cooking or, you know, the washing. Any th ing  that you
fel t  you could do to help them.

Were they often terminal patients?

Very often. Ye s  they were. Some children but not very many.

How did you feel about being sent out on your own?

Oh, loved i t ,  s imply loved i t .  A l w a y s  hoping I  could cope, bu t  one always

could of course. I t  was straightforward nursing.

What i f  there was a circumstance that you couldn't cope with? Were there always
professional people around?

There were always doctors tha t  you could lean on. I  don't remember there
was much you couldn't cope with. The  doctors were a great support and knew
their job.

What of some of the other early cases?
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Well tha t  was my very f i r s t  one and I  came home very soon a f te r.  Ano the r
one was down a t  P o r t  Adelaide -  somewhere down there.  T h i s  woman, I
nursed her for  about a week, and she died. T h e n  to Crystal Brook. I  went up
there t o  nurse an old lady who was dying and she had a  housekeeper and a

family who were married and l iv ing round about. I  remember Murphy and I
were there together -  L i l ian Murphy. I  o f ten  meet  her now. W e  go up to
Lourde Valley to  have our feet  done. Anyhow,  i t  was near Christmas and we
both wanted badly to  go home. B u t  she just wouldn't stop. So I was le f t  with

the pat ient  over Christmas and she died u l t imate ly.  I t  was a  nice distr ict .
The fami ly were very good to me.

How did you feel about nursing terminal patients?

Oh, wel l ,  i t  was par t  o f  the game -  par t  o f  the job. Yo u  didn't le t  i t  get to
you emot ional ly  o f  course. I  mean you  f e l t  v e r y  sor ry  f o r  t h e  f a m i l y,
although when people were very old i t  was in  the natural way of  things that
they should die. I  don't remember nursing very many young people who died,
or youngish. There  were one or two.

At about 1930 you were getting towards the end o f  your twenties. H a d  you
expected to marry?

Oh yes, I  always expected t o  mar ry  -  when the  'knight i n  shining armour'
should appear. (laughs) H e  never did. Oh ,  he did once or twice, but somehow,
I don't know, I couldn't take that commit tal  -  complete committal .

Was there pressure on you from your family?

Oh no, no t  a t  a l l .  I  suppose my sister -  -  - .  T h e y  used to  ca l l  me the 'old
maid' -  you know, 'She's an old maid.' A n d  my grandmother -  I remember her
saying, 'Now you girls. A r e  you gett ing some things together,' -  this was for
the bo t tom drawer.  I  remember t h a t  m y  sisters did.  T h e y  were always
making doilies and t ray cloths and a l l  these things. A n d  I  got as far  as doing
one side of  a tea cosy. (laughs) Then  I  handed i t  over to  my sister. O h  yes, I
always thought tha t  I  would get  married. A n d  my mother -  -  I  think she
was rather disappointed that  I  didn't. I  remember one day -  my father was an
invalid by this t ime, and a woman used to come - -  -. A  fr iend of  ours used to
come t o  see us, and she was f i f t y ish  I  th ink.  A n d  one day my father said,
'Isn't i t  a  p i ty  tha t  a  f ine g i r l  l ike tha t  isn' t  married,' and I  said, 'Well, what
about me, I 'm no t  married.' H e  said, 'Oh, you'l l  always be able to look af ter
yourself.' A n d  in my thir t ies I  fe l t  i t  rather keenly, but I'd had opportunities,

but never the ones I wanted.
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I think perhaps i f  we  round o f f  the  interview now, talking briefly about your
working career up until your retirement. H o w  long did you work with the Royal
British?

I th ink unt i l  the War. I  had one or two very long cases, and you know i t  was
during the Depression. I f  you had something you had to  hang on to  i t .  Yo u
didn't monkey around. S o  unt i l  about the War I  did private nursing -  worked
from the Royal British.

Were you able to keep yourself comfortably?

Oh yes, quite comfortably.  B y  this t ime we were getting four guineas a week
and that  was riches.

Were you able to save?

Yes, I  was able to  save. I  was able to  help my younger brothers and sisters
here and there. A n d  Vera was widowed by this t ime and very badly off ,  poor
girl. S h e  had a l i t t l e  boy. S o  I  was able here and there to help. B u t  I  saved
some too.  A n d  I  loved clothes o f  course. I  always had nice clothes when I
was able to afford them, and I got dresses for my sisters -  I gave them dresses
and things l ike that. Helped with their -  when they were being married -  with
their trousseaus.

What were the circumstances of your leaving the Royal British?

Oh, war.  I  went  down t o  Miss Sinclair Wood staight away. O h ,  before the

War, you know, we had this -  oh, no, you wouldn't remember. W e  had a couple
of scares. M r  Chamberlain went over to  see Mr Hi t le r  and so that subsided -
there wasn't going to be a war. B u t  i t  was coming and I went to get in early.
Miss Sinclair  Wood put  m y  name down. I  was accepted very early in  1940.
Then I  went to  Woodside. There 'd  been one intake of  nurses up there. I t  was
a camp -  camp hospital. T h e  sisters -  Kestel, I  think and some of  the senior
sisters f rom the  Royal Adelaide and elsewhere were up there -  and we were
the second lo t  to go in. I  loved i t ,  absolutely loved i t .  Qu i t e  hard work, and a

lot o f  sickness -  'Woodside throat'  and all the rest of i t .  I  was there and came
to Adelaide to have my medical.

Then one day -  -  - .  W e  had to  have something called a 'second medical'.
Miss Sinclair  Wood rang up and said, 'Oh look, they're querying your x- ray
Sister. B u t  don't worry.  Ta l k  them out of  i t . '  S o  I  came down to town and I
found that  my x-rays showed al l  the scars on my apices of my previous illness
f i f teen years before a t  t he  Royal  Adelaide. A n d  I  had hardly had a  day's
sickness since then. I  was real ly very healthy. T h e  next thing, I  was thrown
out on my ear -  'not medically f i t ' .  I  nearly broke my heart. One  of the deep
sorrows of my l i fe  up to that  t ime.
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But Woodside was delightful. W e  all loved i t  and the boys were grand. O n
the f i r s t  -  Mother's Day -  they gave me a white f lower,  the  boys in my ward,
for being a good mother.

So at what stage did you leave the Army?

Well I  was there six months and I  was thrown out. O h  i t  was dreadful. W e l l
then m y  f r iend,  Anne Bourne, b y  th is  t i m e  was Matron o f  Cleve Hospital.
She'd been Matron o f  Wudinna Hospital for  seven years and Cleve was asking
for a Matron so she gave i t  up and came down there. A n d  she asked me would
I go up and work with her and I did. I  put in twelve months there, al l  the t ime
hammering at  the gates of the -  - I  meant to be let back again. (laughs)

But Cleve was -  oh, i t  was very, very hard work. She had all the standards
of Sister Doepke and the linen cupboard had to be arranged most meticulously

and everything done very  wel l .  S h e  was very  hard t o  please. S h e  was an
excellent manager.

And then, what of your later career?

Then I  f inal ly  was accepted to  come back on home duty, I think they called i t
- not accepted fo r  the Army.  S o  I  packed up and came over here and I went
f i rst  o f  a l l  t o  Wayvil le, where they had a  camp hospital, and I  l ived out. I
lived at the Royal Brit ish when I worked there.

And then they started to build Daws Road - 105 Adelaide Mi l i tary Hospital
i t  was cal led then. W h e n  there were about three wards, Miss Romain, who

was to be the Matron -  she was a World War I  woman - and Sister Bleechmore
from Wakef ield St reet  and I ,  moved in .  A n d  we slept in a  great big empty
ward and got ready for  the troops to come, and stocked our wards. We'd take
trips t o  the  Quartermaster's Store fo r  whatever we wanted. T h a t  was very
satisfying.

Then the men began to come in -  the patients began to come in. A n d  then
we heard about the Americans coming. T h e y  were supposed to be coming up
the Gulf  in f lot i l las f rom what we heard. O f  course when they arrived a good
many of  them were sick -  needed treatment. We  moved out of the wards, and
we moved down t o  what  was cal led Cudmore House. I t  was a  route march
from the  hospital and we had to  get  up every morning at,  I  think, about hal f
past f i ve ,  and be on duty,  I  th ink a t  ha l f  past s ix  -  something fiendish l i ke
that. B u t  I  was happy to be in i t  -  to be there. A lways  hoping that I'd be sent
away, but I never was. A n d  I was never sick.

Did you remain at Daw Park for the duration?
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Yes I  remained there f o r  the  duration. Excep t ing ,  they decided in  the last
two years the re  t h a t  t hey  would -  the  AMWAs [Austral ian Medical  A r m y
Nursing Corps] you know, who came in  -  tha t  they would t ra in them -  give
them par t  t ime  training l ike we'd had in the early days, and send them on to
the Adelaide to finish.

That was the Australian Medical -  -  -

AMWAs -  Austral ian Medical A r m y  Nursing Corps. T h e r e  were the  AWAs,
who were  t he  clerks and a l l  t he  rest ,  but  the  nursing order were AMWAs.
They decided tha t  I  should be the Sister Tu to r.  S o  I  went over t o  Bacchus
Marsh where there was a school fo r  everything A rmy  -  everything mi l i tary -
and d id  a  crash course in  teaching nurses how to  be nurses. I  enjoyed that
very much too -  i t  was grand.

Do you think you were a more benign teacher than those who'd taught you?

Oh yes. ( laughs)  I  th ink  tha t  about the only thing my students couldn't do

with me  was to  def lect  me  f rom m y  path. T h e y  said how one teacher they
had -  -  O h  th is  was afterwards, a  long t ime afterwards. T h e y  said, 'We

knew i f  we could get  her on to  her travels we were al l  r ight, '  and they said,
'We t r ied i t  w i th  you too.' So  I came back and I put a couple of the schools of
girls through -  Basic Nursing, principals of .  A n d  they went to  the wards o f
course, to  do things. There  were only a few of them -  about half a dozen at a
t ime I  th ink,  or  about ten. S o  I  didn't have too much to  do. Physiology and
Anatomy, o f  which by this t ime I had a working knowledge. B u t  I had to work
quite hard to keep just one jump ahead of them, but that was very pleasant.

Not long ago -  a few months ago -  I  had a  le t te r  f rom one of those girls
and she had been Laurel Hi l l .  She  wrote to me to te l l  me that  one of  them -
June Pel lew -  had just  come back f rom South A f r i c a  where she'd l ived f o r
th i r ty  years, and she would l ike to see as many of  the crowd as she could. So
of course I  was delighted. I  said, 'Yes, wonderful that  you remembered me.'

And they came out and we had a most hilarious morning tea. (laughs) I t  was
delightful to  see them. These two girls, Jean Pellew and Laurel Hi l l  had been
Gold Medall ists a t  the Adelaide. T h e y  went on, you see -  did their  training.
And the th i rd  one, Bet ty  Kro l l ,  said, 'You know, i t  makes me think I  wish I'd
gone on to  -  -  I  said, 'Well  you've had six children and what better could
anybody d o  t h a n  t ha t? '  S h e  had  been mar r ied  t w i c e  and  she had t w o
families. B u t  i t  w a s  de l igh t fu l  t o  see  t h e m  aga in  and  t o  t h i n k  t h e y
remembered me.
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Just in the closing few minutes, could you tell  me briefly about your career after
the Second World War?

Yes, we l l  I  tutored unt i l  the end of  the War and then I  was wondering, 'Well,
what next?' I t  seemed to  be repatriat ion or nothing. M i ss  Bleechmore, who
was the Matron by then back in Wakefield Street [Hospital] asked me would I
go there as Sister Tutor.  T h e y  were beginning to take the girls training more
seriously by this t ime. A n d  I  said, yes I would. So  I went there. I  think I was
there fo r  about three years and I  loved i t .  I  loved Wakefield Street because
several o f  the  A r m y  nurses were there on the s ta ff .  T h e n  I  had the oppor-
tunity o f  taking over -  -  -. Yo u  know, people were very, very hard put to f ind

places for  the i r  old people then. T h i s  was a l i t t l e  private nursing home, very
badly run down. S o  I took that over and the last twenty years of my l i fe were
spent in running my own small private hospital, which was great, because I -  -
-. O n e  of  my sisters was widowed by then. The  other one separated from her
husband. A n d  they came in wi th me to help. M y  mother, she lived at Tumby
Bay r i gh t  up un t i l  then, and then she broke her leg and I  brought her over
here, and she had her last three years in my hsopital.

What was the name of the hospital?

Unley Private Hospital. T h e  f i rs t  one I  had, I  was only to  be there for a very
short t ime.  I  can't remember what i t  was called, I  real ly  can't. B u t  i t  was
very run  down. I  d id  pu l l  i t  together a  b i t  before handing i t  back t o  i t s
owner. B u t  Unley -  f i r s t  o f  a l l  I  had what is now Walford Junior School. I t

belonged to  a Dr Hi l l ier  and i t  had been Unley Private Hospital. I  was looking
round fo r  some place and was real ly  very worried about what I  was going to
do because the owner o f  this place that  I  was in wanted to come back. So ,  I
took i t  over on a  three year lease and did very wel l  there. Then,  o f  course,
Dr Hi l l ie r  died, and I  had to f ind somewhere else because Walford was looking
for a  -  wanted t o  buy i t .  Fou r t een  thousand pounds -  can you image? A
beautiful property.  A n d  the Secretary o f  the i r  Old  Scholars, Joyce Prince,
came t o  see me and she was grand. S h e  wanted t o  know -  was quite con-
cerned to  know -  what I  was going to  do. I  said, ' I ' l l  manage. I ' l l  do some-
thing.' B u t  I  couldn't. I ' d  l ike to  buy this but  I  couldn't afford i t .  Four teen

thousand pounds was qui te  beyond me.  S o  the  house tha t  I  finished up  in,
which belonged t o  Mrs  Dolman, whose husband had been a  Colonel in World
War One, sold i t .  A n d  I think I got that for  about four thousand pounds.

Where was that?
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On Unley Road -  a l i t t l e  b i t  fur ther down on the other side. A n d  there came
a dreadful day when I  had to shi f t  the whole hospital. I  was there for  twenty

- I  don' t  know how many years. B u t  I  ret i red in  1973 and came up here to
live.

Thank you.
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INDEX

Notes to the Index
Users o f  th is  Index should note that  in  many instances the part icular word

used f o r  t h e  index heading w i l l  n o t  b e  found i n  t h e  t e x t .  The  conversational
vocabularies o f  most people do not correspond to the Library of  Congress subject
headings which have, i n  t he  main, been adhered t o  i n  t he  construction o f  th is
index. Users are also directed to the main card index to the 'S.A. Speaks' project.
Abbreviations
passim ' i n  various parts'
Family names

Rather than index names o f  a l l  fami ly  members and relatives mentioned in
each in terv iew,  entr ies are  included t h a t  indicate surnames (including women's
maiden names) o f  a t  least the Interviewee's father and mother, and spouse, when
applicable. Other relatives are indexed i f  significant mention is made of them.

Adelaide
—Fi rs t  impressions of, 5,45
—Significance to  country dwellers,
14,18-9

Adelaide as educational centre, 18-9
Adelaide Hospital

— Nurses, 58,59,61-2
—Nurses' Home, 57
— Nursing -  Study and teaching,
57-60,61-2

Afghans, 35
Afternoon teas, 48
Aged —Care, 14-5
Agricultural labourers, 27,35,39
Bank of Adelaide — Tumby Bay

— Manager, 39-43 passim
Bankruptcy, 37,40
Baths, 28
Books and reading, 21,27-8,30-1
Bourne, Annie, 53,55,57,61,66
Bush l i fe  see Frontier l i fe  and pioneer

l i fe
Catholics —Eyre Peninsula, 10-1
Child rearing see Children —

Management
Childbirth at  home —Role of older

children, 15
Children

— Management, 12,15,17-8,
30,35
—Mischief,  31,32

Children's chores, 26
Chronicle, The, 14
Church and social l i fe,  46
Church attendance, 10-1
Class consciousness see Social classes;

Social status
Class distinction see Social classes;

Social status

Conscription referendums 1916 a( 1917,
36

Corporal punishment, 31,33
Courtship, 23
Cows, 24,41
Croquet, 55
Daughters and fathers see Fathers and

daughters
Dawson, 1,2,6
Deportment, 35
Doepke, E.M., 8,50,51,52-6,59
Domestic service see Servants
Draft horses, 24
Dressmaking, 49
Droughts— 1914, 24,26,37
Dwellings

— Tumby Bay, 42,44,48
— Yallunda Flat, 20-1,22

Education, Primary — Yallunda Flat,
27-8,30-3

Education and social status, 18-9
Elliston, 10
Emigration and immigration —Irish,

8-9, 35
Employment, Means of gaining—Role

of fathers, 40
European War, 1914-1918, 36-7
Eyre Peninsula, 8504,  passim
Family oral tradit ion see Oral

tradition — Family
Family recreation, 3
Farm buildings, 24
Farm equipment, 23,25-6
Farm labourers see Agricul tural

labourers
Farmers' wives, 23,26
Farms, 23-7,37-8
Fathers and daughters, 17,21,27,30-1,51
Food, 23,29,31

—Cooling, 21
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Food, Wild, 17
Foreign population see Emigration and

immigration
Frontier and pioneer l i fe,  3-4,7,25
Gaelic, 9
Gender —Roles, 48-9
German Australians—Race dis-

crimination, 36
Grandparents, 9-10,12
Gynaecological nursing, .55,60-1
Harrold, Eleanor, 57,58,61
Hawkers and hawking see Peddlers
Health see Hygiene
Home nursing, 62-4
Home remedies, 51-2
Hunting, 17
Hygiene, 51-2,58
I l l i teracy, 11-2
Irish Australians

—Eyre Peninsula, 20,22
—Upper North, 8-9,11,13
— —Arranged marriages, 1-2

Irish Australians and Home Rule, 22
Irish language, 1,6
Jorgensen, Reverend P., 10
Kelly, Mary see Liddy, Mary
Kelly, Reverend P.L.,  10
Kerosene containers, Uses of, 7,28,37,

39
Kim ba, 37
Kinmont, Dr.  Ed, 37,50
Kitchens, 21
Koppio, 4,10
Kyancutta, 26,39
Laundry, 7,37
Leaving school, 34
Liddy, Anne, 8504, passim
Liddy, Darby Jeremiah, 8,9-10,22
Liddy, Katherine Frances, 5,12,

17-9,33,51
Liddy, Mary, 1-2,9-10,13,15,22
Liddy, Patr ick John, 4,12,27,30-1,37,

39,50
Livestock, 29
Mareeba Babies Hospital, 57
Marriage—Expectat ions of, 64
Marriage, Arranged, 1-2
Meat, 29
Migration, Internal, to Eyre Peninsula,

3-4,7
Migration, Internal, within Eyre

Peninsula, 26
Moncrieff, Gladys, 47
Monfries, F.E., 39-47 passim
Moody, 27
Mothers and daughters, 17,19,35
Norwegians, 35

Nurses
— Diseases and hygiene, 58
—Vocation, 15

Nursing, 54-5
—Post 1949, 68-9
—Study and teaching—Adelaide
Hospital, 57-60,61-2
— —Tumby Bay Distr ict  Hospital,
8,34,50,51,52-6,59
—World War, 1939-1945, 65-7

O'Loughlin, Katherine Frances see
Liddy, Katherine

Oral tradit ion—Fami ly,  1-3,6,13,15
Peddlers and peddling, 35
Pets, 24
Physicians, 51,54-5,59
Piano, 49
Pioneer l i fe  see Frontier and pioneer

l i fe
Playgrounds, 32
Port Lincoln, 10,37
Private duty nursing, 62-5
Rabbits, 17
Race discrimination, 36
Railroad construction workers, 37,38
Reading habits see Books and reading
Relatives, Overseas, 12
Religions—Relations, 11
Room layout (Dwellings), 20-1
Royal Adelaide Hospital see Adelaide

Hospital
Royal Brit ish Nurses' Association

(Adelaide), 60,62-4
Rupara, 45
School, Leaving see Leaving school
School, Starting see Starting school
School attendance, 33-4
School children—Transportation, 16,31
School discipline, 31,33
Schools—Exercises and recreation, 32
Seamen, 35
Servants— Mothers' helpers, 39-47
Share-cropping, 37
Single women, 2,64
Single women in the parental home, 47
Sleeping arrangements, 21
Social classes, 17-9
Social confl ict,  17-8
Social status, 18-9,40,48-9
Speech and social status, 17-8,43
Spinsters see Single women
Starting school, 16
Streaky Bay, 10
Swiss, 35
Syrians, 35
Table etiquette, 29
Teachers, 27-8,33
Theatre Royal, 47
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Tuberculosis, 58
Tumby Bay, 39,42,44,48
Tumby Bay Distr ic t  Hospital, 50,52-6,

59,60-1
Ungarra, 38
Wages— Nurses, 56,62,65
Wakefield Street Hospital, 68
Walking, 27,31
Water-closets, 28
Wheat — Harvesting, 25-6
Wibberley, Dr Brian, 51,54-5,59
Widows, 65
Wildlife, 16,31
Water-supply, 7,38

Women's work
—Ambitions, 44
— Expectations, 48
—Opportunities, 7-8

Women's work (Unpaid, at home), 23,47
World War, 1914-1918 see European

War, 1914-1918
World War, 1939-1945, 65-7
Wudinna, 26,39
Yallunda Flat, 1-45 passim
Youth

—Amusements— Adelaide, 46-7
— —Tumby Bay, 47,48-9
—Employment, 39-47


